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“ Samen met jullie  
ga ik de straat op  
om te laten zien dat 
een stem op D66  
een stem is voor 
vooruitgang”

Democraten,

Niet vaak waren de verkiezingen zo spannend! Over twee 
weken gaat Nederland naar de stembus, maar een meerder-
heid heeft nog geen keuze gemaakt. Voor het eerst sinds 
2002 staat er geen zittende premier op het stembiljet. Dat 
biedt de kans voor een nieuwe generatie. Voor nieuwe energie 
voor Nederland.

De verkiezingen vinden plaats in een turbulente tijd. De vrese-
lijke gebeurtenissen in Israël en Gaza leiden tot een huma-
nitaire ramp van ongekende omvang. In Oekraïne woedt nog 
steeds de gruwelijke oorlog na de Russische inval. Het doet 
mij extra beseffen dat onze vrijheid en veiligheid niet vanzelf-
sprekend zijn. Dat we daar elke dag aan moeten werken, 
nationaal en internationaal. Om elkaar te blijven begrijpen, en 
onze problemen met woorden op te lossen, in plaats van met 
wapens. Dat we onze democratie moeten beschermen. 

Op 22 november vieren wij onze democratie. Na de onnodige 
val van het kabinet hebben veel mensen binnen D66 de 
schouders eronder gezet om ervoor te zorgen dat wij klaar 
zijn voor deze verkiezingen. Onder leiding van Hans Vijlbrief 
en Fleur Gräper is er een ambitieus verkiezingsprogramma. 
Uit honderden aanmeldingen hebben we een diverse, geta-
lenteerde kandidatenlijst samengesteld. En het enthousiasme 
waarmee in alle regio’s en afdelingen de campagne wordt 
gevoerd, geeft mij elke dag weer energie. Onze vereniging 
bruist! 

De komende weken zullen we voor elke zetel moeten knokken, 
tot het laatste moment. Kiezers overtuigen we een-voor-een. 
Samen met jullie ga ik de straat op om te laten zien dat een 
stem op D66 een stem is voor vooruitgang. Voor het beste 
onderwijs, waar ieder kind les krijgt van een goede docent.  
Voor een schoon klimaat, waarbij we gaan verdienen aan 
groene oplossingen. En voor een eerlijke economie, met 
ruimte voor ondernemerschap en meer loon naar werken 
voor mensen met een middeninkomen, zoals leraren en 
verpleegkundigen. 

Samen laten we zien dat D66 de enige partij is die niet  
alleen over verandering praat, maar ook daadwerkelijk  
verandering brengt. Doe je mee?

Rob Jetten
Politiek leider
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Waar hang jij onze  
verkiezingsposter? 
 
Zichtbaarheid is bij elke campagne van grote 
waarde. Deze maand zie je op veel plekken 
in het straatbeeld ons logo terug. In abri’s 
van bushokjes, bij flyerteams op de markt en 
natuurlijk in jouw wijk en straat. Hang onze 
raamposter op en vergroot de zichtbaarheid. 
Ook als campagnevrijwilliger aan de slag? 
Neem contact op met de afdeling in jouw 
gemeente en sluit je aan bij de campagne- 
activiteiten bij jou in de buurt.
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D66 fietsenactie voor vluchtelingen  
in Heiloo groot succes! 

In Heiloo werden op initiatief van de D66 fractie fietsen ingeza-
meld. Een waardevol teken van saamhorigheid dat laat zien dat 
veel Heilooërs de vluchtelingen een warm hart toedragen. Theo 
Smit, één van de organisatoren: “We zijn niet alleen overweldigd 
door het aantal fietsen maar ook de goede kwaliteit daarvan. De 
mensen gaven met liefde hun fiets weg en hebben echt iets voor 
elkaar over.” De aanhanger met daarop de 30 gedoneerde fietsen 
werd met groot enthousiasme ontvangen.

IN MEMORIAM

Olga Scheltema - de Nie  | 11 juni 1939 - 13 september 2023
Voorvechtster van bestuurlijke en staatsrechtelijke vernieuwing. 

Olga Scheltema - de Nie had veel vrienden in D66 en heeft 
de partij in meer dan vijftig jaar veel gegeven. Niet alleen met 
haar hoofd maar ook met haar hart. Ze zocht niet zelf de lime-
lights, maar droeg de ideeën aan waarmee D66 naam maakte. 
Illustratief was dat zij bij het grote publiek zelfs na 13 jaar 
Kamerlidmaatschap slechts geringe bekendheid genoot, maar 
bij collega’s, ambtenaren, wetenschappers en journalisten een 
dijk van een naam had. Olga Scheltema - de Nie was van 1989 
tot 2002 namens D66 lid van de Tweede Kamer. 

Michel Jager | 18 augustus 1944 – 15 september 2023
Het verzoenen van het onverzoenlijke, daar was hij meester in.

Michel Jager is alom geroemd om zijn bestuurlijke kwaliteiten, 
zowel in het openbaar bestuur als in verschillende nevenfunc-
ties. Al in 1967 werd Jager lid van D66. Bijna 40 jaar lang zette 
hij zich vervolgens met grote betrokkenheid en bevlogenheid in 
voor de publieke zaak. Dat was ook zo in zijn rol als partijvoor-
zitter van D66. Onder zijn leiding zijn belangrijke stappen gezet 
richting professionalisering van onze vereniging. Michel Jager 
was van 1988-1990 partijvoorzitter en namens D66 van 1996 tot 
2008 Commissaris van de Koningin in Flevoland.

IDEE  222

Ruimte 
voor 
nieuwe 
ideeën

Afgelopen 
zomer vond er 
een politieke 
aardverschui-
ving plaats: 
het kabinet trad af, de minister-president 
kondigde zijn permanente vertrek uit  
de Nederlandse politiek aan, en veel 
nieuwe partijen meldden zich voor de 
verkiezingen. Het opblazen van een 
kabinet ten tijde van klimaatcrisis, een 
grote oorlog en stijgende armoede is 
misschien onverantwoordelijk te noemen. 
Maar misschien is het ook juist een kans: 
een nieuw politiek speelveld biedt ruimte 
aan nieuwe ideeën, nieuwe keuzes  
en een nieuw politiek verhaal. Dit is 
precies wat deze nieuwste editie van  
Idee laat zien. 

Op zoek naar verdieping en verbreding 
van het sociaal-liberale gedachtegoed? 
Neem dan een abonnement op Idee.

Gerben Jan 
Gerbrandy verkozen 
tot lijsttrekker 
Europese Parlements- 
verkiezingen

“Gerben-Jan heeft een groot hart 
voor het Europese ideaal en brengt 
10 jaar ervaring in het Europees 
Parlement mee. Hij weet daarom  
als geen ander wat er nodig is om 
aan de slag te gaan voor een sterk, 
verenigd en groen Europa.”

—  Rob Jetten, politiek leider

Jet de Bussy-penning voor  
Zwollenaar Aart Karssen 
Karssen: “Als voorzitter van de wijkvereniging merk ik bijna 
dagelijks de kloof tussen de systeemwereld van de overheid en 
de beleveniswereld van de inwoners. Meer buurtgericht werken 
kan, volgens mij, die kloof verkleinen en bijdragen aan het 
herstel van vertrouwen wederzijds.  
Vrijwilligersorganisaties werken anders dan overheden en 
marktpartijen. Mede vanuit de Mr. Hans van Mierlostichting zijn 
daar interessante beschouwingen over gepubliceerd: ‘Ordening 
op Orde’ door Corina Hendriks en ‘Van opgelegde naar oprechte 
participatie’ (Boom, 2014) door Joris Backer. Als voorzitter van 
de wijkvereniging maak ik dankbaar gebruik van deze inzichten.”

Johanna Räkers op  
Congres verrast met de Jan 
Glastra van Loon penning

Partijvoorzitter Victor Everhardt reikte de 
penning uit en sprak zijn bewondering uit 
voor Räkers haar inzet voor de vereniging. 
“Je speelt een belangrijke rol in het verlagen 
van drempels binnen onze vereniging. Eerst 
door plaats te nemen in de werkgroep 
integriteit en aanvullend hierop met het 
opzetten van een landelijk netwerk van 
vertrouwenspersonen voor de vereniging 
D66. Door jouw inzet staat er nu een stevig 
netwerk van vertrouwenspersonen als 
belangrijk onderdeel van het integriteitshuis.”

Agenda
Bekijk de geplande activiteiten 
d66.nl/events

22.11.23 | Uitslagenavond
 Tobacco | Amsterdam | vanaf 20.00 uur

01.12.23 | Night of the Middle East
 A Lab | Amsterdam | vanaf 18.00 uur

20.01.24 | Fête de l’Europe
 The Square | Brussel | vanaf 12.00 uur

06.04.24 | Congres 119
 NBC Congrescentrum | Nieuwegein

Ledenportaal MijnD66

Op MijnD66.nl kun je je persoonlijke gegevens beheren, maar 
ook je nieuwsbrief-abonnementen aanpassen. Ontvang je dit 
ledenblad Democraat liever digitaal? Pas dan je contactvoor-
keuren aan via je profiel. Je emailadres is ook je gebruikers-
naam. Problemen met inloggen? Stuur een e-mail naar  
ledenadminstratie@d66.nl, dan lossen we het op.
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COVERINTERVIEW
ROB JETTEN |  POLITIEK LEIDER

COVERINTERVIEW

Het ministerschap is Jetten goed 
bevallen. “Eigenlijk ontzettend goed. Ik vond 
zelf dat ik de leukste baan van Den Haag had de 
afgelopen tijd. Het is natuurlijk bijzonder om de 
eerste klimaatminister in de geschiedenis van 
ons land te mogen zijn. Het is een onderwerp dat 
overal in het land hoog op de agenda staat.” 

Bestuurder of politicus?
Jetten heeft, na zeven jaar Kamerlidmaatschap, 
zijn ministerschap politiek ingevuld zonder angst 
om politiek verantwoordelijk gehouden te worden 
voor zijn aanpak. “Ik denk dat ik daarmee heb 
laten zien een heel effectieve minister te kunnen 
zijn. Nu, in campagnetijd, vind ik het heerlijk om 
niet alleen over het klimaat maar ook over het 
onderwijs en de gezondheidszorg te kunnen 
praten. In de eerste plaats blijf ik natuurlijk ook 
politicus, ik strijd voor onze progressief-liberale 
idealen, dat vind ik het mooiste wat er is.” 

Gascrisis blijkt kans
Door de oorlog in Oekraïne moest Jetten uitein-
delijk veel aandacht aan Energie geven. Met 
succes. “Ja, in het begin heb ik wel eens verzucht 

dat ik meer energieminister dan klimaatminister 
was. We zijn in één jaar onafhankelijk geworden 
van Russisch gas. En we zien ook het effect op 
duurzaamheid. De energierekeningen waren 
voor veel huishoudens en bedrijven veel te hoog. 
Nu zijn mensen in hoog tempo aan het isoleren, 
vaak met nieuwe technieken. De crisis is ook een 
enorme kans gebleken.”

In het tweede kwartaal van 2023 leverde de 
elektriciteitsproductie 23% minder CO2 uitstoot 
dan een jaar daarvoor. In de EU wekt Nederland 
op dit moment de meeste zonne-energie per 
inwoner op. Jetten mag regelmatig aan colle-
ga-ministers uitleggen hoe het toch kan dat 
dat kleine grijze landje zo succesvol is in het 
opwekken van die twee vormen van energie. 
“Het gaat ontzettend hard en het is daarmee een 
enorme katalysator om ook de andere sectoren 
te vergroenen, want we hebben die groene 
elektriciteit.” 

Dat betekent dat bij de vervuilende industrie de 
groene ambitie een tandje hoger kan en moet. 
“Als partijleider zeg ik ‘schoon of dicht’. Daarin 

Rob Jetten is alom geprezen voor zijn ministerschap, waarin  
hij politieke daadkracht toonde en snel resultaten boekte.  
De Correspondent noemt de Nederlandse klimaatrevolutie een 
‘groen Wirtschaftswunder’. Zelfs de Telegraaf noemde hem de 
beste minister van het kabinet. Nu voert hij campagne, met nieuwe 
energie en een rotsvast vertrouwen in de mogelijkheden van D66. 
Een nieuw moment waarin hij oude, versleten tegenstellingen wil 
inruilen voor eendracht en respect voor verschillen. 

tekst Jan Vincent Meertens
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binnen bereik
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“�Iedereen�heeft�
recht�op�een�
duwtje�in�de�rug,�
maar�óók�wie�
hard�werkt�heeft�
recht�daarvan�
de�vruchten�te�
plukken.”

Hij hoopt dat, na de verkiezingen, de openheid 
en flexibiliteit blijft om met elkaar in de Kamer 
het debat te voeren en de koers bij te stellen als 
dat nodig is. D66 heeft in het verleden vaak goed 
samengewerkt met een aantal partijen. Maar er 
zijn natuurlijk wel duidelijke verschillen, bijvoor-
beeld met de PvdA. “Het belangrijkste is het 
resultaat. D66 heeft met lef en positieve daad-
kracht de klimaatdoelen binnen bereik gebracht 
en groots geïnvesteerd in onderwijs, cultuur en 
wetenschap. En we hebben oog voor de innova-
tieve ondernemers die zo belangrijk zijn voor het 
klimaat en de economie. D66 blijft daarnaast de 
enige klimaatpartij zonder ouderwetse dogma’s.” 

Daarin hoopt Jetten andere partijen mee te 
nemen. “Deze verkiezingen zijn een generatie-
wissel. De generatiewissel gaat niet zozeer  
om leeftijd als wel om waarden en houding.  
Die generatie van na 2002, dat was de generatie 
van de polarisatie. Hard tegen hard. Voor het 
eerst sinds 2002 staat er geen zittende premier 
op het stembiljet. Alles is nu mogelijk. Ik ben 
optimistisch.”

Campagne voeren!
Jetten gaat regelmatig het land in om campagne 
te voeren. Hij is in zijn element. “Ik vind het echt 
heel gaaf dat we zo’n campagnepartij zijn die 
zegt: we gaan ervoor. Toen het kabinet viel was 
ik heel chagrijnig, maar ik merkte dat binnen 
een paar dagen in alle hoeken van het land de 
afdelingen de straat opgingen om campagne te 
voeren en mij belden om te vragen wanneer ik 
langs kon komen voor een campagneactiviteit.” 
Hij is ervan overtuigd dat het enthousiasme  
van de D66’er die de straat opgaat bepalend  
is om aan de kiezer te laten zien dat we er staan, 
plannen hebben en ook leveren. D66 praat niet 
alleen over verandering. D66 bréngt verandering. 

D66 zal onder Jetten’s leiding altijd vrij en  
onbevreesd politiek bedrijven, verzekert hij. 
“Politiek met oog voor iedereen en respect  
voor tegenstanders. Wij hebben een unieke 
plaats in de Nederlandse politiek. En wij zijn 
onmisbaar en nodig op een moment dat er 
zoveel moet gebeuren. Wij zijn een progressieve, 
sociaal-liberale en rechtsstatelijke partij. Met 
een hart voor het Europese ideaal, voor de 
wetenschap, voor ondernemend en hardwer-
kend Nederland. We zijn nieuwe energie voor 
Nederland!” ■

die persoon dat dan de rest van zijn of haar 
leven kan inzetten voor verdere ontwikkeling 
of omscholing. Daar ligt een enorme kans om 
mensen in staat te stellen in te spelen op een 
veranderende economie en een andere vraag 
op de arbeidsmarkt. Het is een springplank voor 
bestaanszekerheid. Iedereen heeft recht op een 
duwtje in de rug, maar óók wie hard werkt heeft 
recht daarvan de vruchten te plukken. We gaan 
voor radicale gelijkwaardigheid.”

Migratie en nieuwe economie
De VVD liet het kabinet vallen om oorlogskin-
deren buiten de deur te houden. “Dat is cynische 
politiek”, vindt Jetten. “Waar Rutte de afgelopen 
twee verkiezingen nog beloofde geen coalitie 
meer te vormen met de PVV, dreigt Dilan Yeşilgöz 
terug te glijden naar de polarisatie van de vorige 
generatie door inderdaad de deur voor Wilders 
op een kier te zetten. Dat is spelen met vuur. 
Dat is ook waar deze verkiezingen over gaan. Dit 
moeten we ons niet laten gebeuren. Dat is waar 
ik nu iedere dag deze campagne voor aan het 
strijden ben.” 

“Onze boodschap blijft het verbeteren van de 
asielketen. Maar we moeten in de gaten blijven 
houden dat de groep oorlogsvluchtelingen of 
economische vluchtelingen een relatief kleine 
groep is. Maar als we puur naar de aantallen 
kijken, komt de druk op de samenleving veel 
meer van de laagbetaalde arbeidskrachten 
voor de sorteercentra, slachthuizen, glas- en 
tuinbouw. Je kunt je afvragen of we die bedrijven 
op deze schaal nodig hebben in Nederland. Veel 
productie is voor de export. Je kan sturen op 
welke arbeidsmigranten je naar Nederland laat 
komen voor banen bij innovatieve bedrijven, 
de energietransitie, de zorgsector. De vraag is 
welke economie we de komende jaren willen 
opbouwen, welk type bedrijven daarbij horen en 
hoe die vervolgens goed gefaciliteerd worden. 
Ook met de juiste arbeidsmigranten. Die zijn dan 
welkom, mits goed betaald en gehuisvest.” 

Nieuwe generatie
Jetten is optimistisch over de komende samen-
werking met zijn politieke generatiegenoten. 
“Tijdens de algemene beschouwingen zag je 
dat er in allerlei ongebruikelijke combinaties 
meerderheden zijn gevonden. Ook de reactie op 
ons verkiezingsprogramma is veranderd. Men 
zegt: wat interessant! Het is een heel inhoudelijk 
programma.” 

willen wij helderheid in bieden. Het zijn spelre-
gels waar iedereen in Nederland zich aan moet 
houden. Dat moet ook duidelijk zijn bij buiten-
landse aandeelhouders.” D66 onderscheidt zich 
van andere klimaatpartijen door de infrastructuur 
te realiseren en een stuk mee te investeren in 
de ombouw van zo’n fabriek. “In het belang van 
klimaat en werkgelegenheid. Dus niet alleen maar 
belasten maar ook bereid zijn om mee te inves-
teren voor die groene productie.”

Gewoon doen
Het Planbureau voor de Leefomgeving heeft 
aangegeven dat voor het eerst de klimaatdoelen 
binnen handbereik zijn. Dat is goed nieuws. 
Maar we zijn er nog lang niet, vindt Jetten. 
“We moeten niet alleen op CO2 besparen, maar 
ook echt een ander systeem ontwikkelen met 
oog voor de natuur en biodiversiteit, duurzaam 
ontwerpen, hergebruiken, meer delen, enzovoort. 
De circulaire economie krijgt nu steeds meer 
vorm. Dat is mooi om te zien.” Als minister voor 
Klimaat heeft hij gemerkt hoe belangrijk het is 
dat we met optimisme aan de slag gaan. “Dat we 
laten zien dat het kan en hoeveel moois het ons 
brengt. Niet meer zo preken of drammen, die tijd 
is voorbij, maar gewoon doen. Daarvoor moet je 
bij D66 zijn. Dat past bij onze levenshouding en 
politieke overtuiging.” 

Radicale gelijkwaardigheid
Deze campagne gaat het heel veel over 
bestaanszekerheid. Maar Jetten vindt dat 
bestaanszekerheid platgeslagen is tot het 
vangnet van het minimumloon of de uitkeringen. 
Terwijl bestaanszekerheid veel meer zou 
moeten gaan over welke middelen we mensen 
geven om wat van hun leven te maken. “Nou, 
als zoon van een leraar, zeg ik: dat is toch in de 
eerste plaats onderwijs, onderwijs, onderwijs. 
Bestaanszekerheid is een vangnet, onderwijs is 
een springplank. In deze coalitie hebben we daar 
hard aan gewerkt. Neem de rijke schooldag, de 
aandacht voor het mbo en extra geld voor de 
wetenschap.” 

En ook dit verkiezingsprogramma bevat weer 
nieuwe voorstellen. D66 laat zien dat onderwijs 
nooit af is. “Het mooiste plan is de loopbaan-
boost. Ik ben een simpele bestuurskundige, 
maar de Staat heeft vele duizenden euro’s in 
mijn opleiding gestoken. Terwijl iemand die 
een vakopleiding doet en veel impactvoller is, 
veel ‘goedkoper’ is geweest. Laten we dan het 
verschil in zo'n loopbaanbudget steken zodat 

Rob Jetten
25.03.1987

1999-2005
Vwo Udens College

2005-2010
Bachelor Bestuurskunde, 
Nijmegen School of 
Management, Radboud 
Universiteit Nijmegen

2008-2009
Voorzitter  
Jonge Democraten

2010-2011
Master Bestuurskunde, 
specialisatie Good 
Governance, Nijmegen 
School of Management, 
Radboud Universiteit 
Nijmegen

2010-2017
Gemeenteraadslid  
en fractievoorzitter  
in Nijmegen

2011-2017
Management trainee, 
strategisch adviseur  
en Regiomanager 
Bouwmanagement  
bij ProRail

2017 – 2022
Lid Tweede Kamer en 
fractievoorzitter D66

2022 - heden
Minister voor Klimaat  
en Energie in het 
kabinet-Rutte IV

2023 - heden
Politiek leider

foto Phil Nijhuis
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KANDIDATENLIJST
ERVAREN KAMERLEDEN EN NIEUW TALENT

Kandidatenlijst

1.	 Rob	Jetten		
2.	 Jan	Paternotte	
3.	 Hans	Vijlbrief	
4.	 Anne-Marijke	Podt	
5.	 Joost	Sneller	
6.	 Ilana	Rooderkerk	
7.	 Wieke	Paulusma	
8.	 Hanneke	van	der	Werf	
9.	 Mpanzu	Bamenga	
10.	 Tjeerd	de	Groot	
11.	 Marijke	Synhaeve	
12.	 Lisa	van	Ginneken	
13.	 Salima	Belhaj	
14.	 Faissal	Boulakjar	
15.	 Fonda	Sahla	
16.	 Felix	Klos	
17.	 Hülya	Kat	
18.	 Sjoerd	Warmerdam	
19.	 Spencer	Alberg	
20.	 Alexander	Hammelburg	
21.	 Jieskje	Hollander	
22.	 Loes	ten	Dolle	
23.	 Dorien	Blommers	
24.	 Carline	van	Breugel	
25.	 Hans	Teunissen	
26.	 Meryem	Çimen	
27.	 Ouafa	Oualhadj	
28.	 Marvin	Putuhena	

foto’s Phil Nijhuis

Dit najaar konden alle leden hun stem uitbrengen om de  
definitieve volgorde van de D66-kandidatenlijst te bepalen.  

Met een energiek en divers resultaat: een sterk team van ervaren 
Kamerleden en nieuw talent. De vier ‘hoogste nieuwkomers’  

stellen zich voor en delen hun motivatie. Wat willen Ilana Rooderkerk, 
Mpanzu Bamenga, Marijke Synhaeve en Spencer Alberg bereiken?

Onze kandidaten

29. Eelco Keij 
30. Veerle Brink 
31. Paul van Dorst 
32. Gerben Wijnja 
33. Margreet de Vries 
34. Frank Schoonbeek 
35. Mahjoub Mathlouti 
36. Wiebe Ruttenberg 
37. Joey Koops 
38. Kiki Hagen 
39. Gerben Hiemstra 
40. Judith Keijmel-den Boer 
41. Hilde Tjeerdema 
42. Elze Woudstra 
43. Anne-Lise Olsthoorn
44. Caecilia Johanna van Peski
45. Bonne van Hattum
46. Hind Dekker-Abdulaziz
47. Marco van Driel
48. Linda Ruijs
49. Pieter van der Gaag
50. Enrico Leonardo Bosters 
51. Donja Hoevers
52. Veerle Fleur van de Vijver
53. Pepijn Vemer
54. David Wallast
55. Elly André
56. Anne Wesseling

57. Remy Maessen
58. Monique Schoonen
59. Pepijn Pi Van de Venne
60. Marlou Jenneskens
61. Sander Janssen
62. Laura de Vries
63. Sumer Chaban
64. Ton Louhenapessy
65. Linda Nooitmeer
66. Jaimi van Essen
67. Joan Nunnely
68. Nazmi Türkkol
69. Peter van der Voort
70. Marcelle Hendrickx
71. Fleur Gräper
72. Franc Weerwind
73. Alexandra van Huffelen
74. Ernst Kuipers
75. Kajsa Ollongren
76. Robbert Dijkgraaf
77. Gunay Uslu
78. Alexander Pechtold
79. Jan Terlouw
80. Sigrid Kaag
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KANDIDATENLIJST
ERVAREN KAMERLEDEN EN NIEUW TALENT

Ilana 
Rooderkerk

Marijke 
Synhaeve

Mpanzu 
Bamenga

Spencer 
Alberg

“Onderwijs staat bij mij op één, net als 
bij D66. Ik heb zelf voor de klas gestaan en gaf 
lessen cultuureducatie, werkte bij het ministerie 
van OCW en zet mij in voor beter onderwijs als 
fractievoorzitter in Amsterdam. Mijn motto is 
boven alles: op school word je niet iets, maar 
iemand. Taal en rekenen horen erbij maar je 
moet als kind ook de kansen krijgen om je 
talenten breder te ontwikkelen. Ongeacht waar 
je wieg heeft gestaan. Daar zet ik mij ten volle 
voor in, bijvoorbeeld met de rijke schooldag. 
In Amsterdam hebben we daarnaast school-
lunches geïntroduceerd. Leren op een lege 
maag, dat kan niet. En natuurlijk moeten we 
met structurele maatregelen het lerarentekort 
tegengaan, dat is binnen het onderwijs een van 
de grootste problemen.

Ook voor studenten is het van belang dat we 
hen met een basisbeurs en aandacht voor 
mentaal welzijn meer perspectief bieden. 
Met meer waardering én gelijke kansen voor 
studenten aan het mbo. Binnen het burger-
schapsonderwijs gaat het over jezelf, de ander 
en de wereld om je heen. Actueel is het conflict 
in het Midden-Oosten. Dat doet heel veel in 
de klas en bij leerlingen. Op een goede manier 
gesprekken hierover voeren met elkaar is dan 
heel belangrijk. Door het opdoen van kennis, 
begrip op te brengen voor elkaars mening en 
leren naar elkaar te luisteren.”

“Als je me tien jaar geleden had gezegd 
dat ik politiek actief zou worden, dan denk ik 
niet dat ik je had geloofd. En zie hier, ik ben nu 
voor een tweede termijn raadslid in Nijmegen en 
vicefractievoorzitter. Uiteindelijk wil ik toch daar 
zijn waar mijn impact het grootst is. Ik heb altijd 
veel in de zorg gedaan. En toen de jeugdzorg 
naar de gemeente gedecentraliseerd werd, 
dacht ik, nu moet ik toch echt actief worden. 

De laatste jaren merk ik steeds meer dat, wil 
je die impact vergroten en echt de jeugdzorg 
verbeteren, dan moet je toch in Den Haag zijn. 
Er zitten helaas een aantal fouten in ons stelsel. 
We kunnen vanuit D66 en de Tweede Kamer 
een mooie bijdrage leveren dit te corrigeren. 
Je leest het ook in ons huidige verkiezingspro-
gramma: verbreding van zorg naar gezondheid. 
We weten dat maar een heel klein percentage 
van hoe mensen gezondheid ervaren, bepaald 
wordt door zorg. Veel tijd en aandacht gaat 
echter naar het zorgstuk toe.

Ik maak me daarnaast echt zorgen over het feit 
dat de meeste partijen, ook de VVD bijvoor-
beeld, steeds conservatiever worden. Zelf woon 
ik samen met een vrouwelijke partner en we 
hebben twee kinderen. Vanuit D66 kunnen we 
op die conservatieve trend een belangrijk en 
noodzakelijk weerwoord geven.”

“We moeten samen aan het werk om een 
einde te maken aan discriminatie en racisme. 
Daar mag gewoon geen plek voor zijn in onze 
samenleving. Dat is waar ik mij volledig voor wil 
inzetten. Ik heb dat al gedaan als burger met 
de rechtszaak tegen etnisch profileren door de 
Koninklijke Marechaussee. En als gemeente-
raadslid in Eindhoven heb ik mij er bijvoorbeeld 
voor ingezet dat het personeelsbestand van de 
gemeente veel diverser wordt, zodat het echt 
een afspiegeling van de maatschappij is. 

Ik heb me bij D66 altijd thuis gevoeld. Sociaal, 
progressief, liberaal. Individuele vrijheid vind 
ik heel belangrijk. Artikel 1 van de Universele 
verklaring van de rechten van de mens spreekt 
over gelijkwaardigheid en menswaardigheid. 
En dat is echt letterlijk het startpunt van alles. 
Op het moment dat je dat niet respecteert, dan 
maakt het dus niet uit wat daarna komt. Recht 
op onderwijs, recht op arbeid, dat heeft dan 
verder geen waarde. Gaat het mis bij de start, 
dan is alles daarna ongelijk en niet rechtvaardig. 

Het is D66 die pal voor die gelijkwaardige 
grondrechten staat. Dat zie ik dan ook als één 
van mijn taken als volksvertegenwoordiger.”

“Als kind heb ik mijn moeder geholpen 
met het invullen van formulieren en aanvragen 
doen. Wij hadden het vroeger niet breed. Ik ben 
opgegroeid in een gezin met een alleenstaande 
moeder met drie kinderen. Aan de ene kant 
werkt het systeem in Nederland heel goed, je 
wordt als het nodig is goed opgevangen. Maar 
aan de andere kant is het totaal niet verge-
vingsgezind. Iets over het hoofd zien of een 
klein foutje maken, is niet mogelijk. Direct moet 
je dan alles, vaak grote bedragen, terugbetalen. 
Dat overkwam ook ons en dat heeft me gemoti-
veerd de lokale politiek in te gaan.

Als raadslid in Almere heb ik bijvoorbeeld de 
giftendrempel kunnen verhogen. Mensen die 
leven op bijstandsniveau kunnen daardoor, 
zonder financieel gekort te worden, een cadeau 
of kleine gift ontvangen. Maar ik zie natuurlijk 
ook de problemen om mij heen van mijn gene-
ratiegenoten. Tot je dertigste wonen op een 
krappe zolderkamer. Geen studie starten omdat 
je je geen hoge studieschuld kan veroorloven. 
Of, als je een bijzondere achternaam hebt, geen 
stageplek kan vinden. Ik wil heel graag in de 
politiek mijn generatiegenoten een stem geven. 
Veel partijen claimen dat ze zich inzetten voor 
jongeren, maar bieden verder geen kans om 
aan te schuiven aan de tafel. Geef jongeren de 
mogelijkheid het zelf te vertellen en erover mee 
te beslissen.” ■ 
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GEEF OM EN AAN
FONDSENWERVING

H et is dinsdagavond. 
De werknemers van 
het Landelijk Bureau 
klappen hun laptop 
dicht, doven de lampen 

en strijken de D66 vlag. Maar terwijl 
de stilte bezit neemt van de kantoor-
verdiepingen vult de Jan Terlouw zaal 
zich met een enthousiaste dynamiek. 
De geur van pizza’s, rammelende 
koffiekannen en ritselende servetten 
verdringen de rust. 
 
De deurbel rinkelt. Bewindspersonen, 
kandidaat-Kamerleden en enthousi-
aste D66 leden wandelen het pand op 
de Lange Houtstraat 11 binnen. Na wat 
discussie over vegan ambities en de 
favoriete pizza worden de belscripts 
uitgedeeld. Het is tijd voor actie!  
 
Met de telefoon in de hand verspreidt 
ons D66 belteam zich over de zalen 
van het Landelijk Bureau. Iedere 
dinsdag gaan we in gesprek met 
D66'ers. We willen weten wat er leeft 
onder onze leden. Toekomstvisies 
passeren de revue, peilingen worden 
besproken en we horen wat de leden 
vinden van het verkiezingsprogramma: 
 
‘Wanneer gaan we de fossiele subsi-
dies afschaffen?’ 
 
‘Kun je later terugbellen, ik kijk naar de 
ontknoping van de EK-kwalificatie van 
het Nederlands elftal’ 

DE OLIFANT 
IN DE KAMER 

‘Ik ben blij dat D66 zich inzet voor de 
middeninkomens’ 

Ieder gesprek is anders. Maar één 
vraag stellen we in elk gesprek en aan 
elke D66'er. En die vraag stellen we nu 
ook aan jou:  
 
Wil je D66 financieel steunen in de 
campagne? 
 
Dat is hard nodig. Vanwege 
vervroegde verkiezingen is er minder 
tijd om te sparen. Terwijl we fors 
moeten investeren om aanwezig te 
zijn op straat, in de krant en online. 
Met jouw steun zetten wij ons in voor 
het beste onderwijs, klinkend klimaat 
resultaat en een eerlijke economie.  
 
D66'ers zijn bevlogen en wendbaar. 
Met jouw donatie zal de D66 vlag 
in Den Haag strijdlustig blijven 
wapperen.  
 
Namens het D66 belteam: dank voor 
je steun! ■

Wil jij de partij steunen? 
Scan dan de QR code, 
zodat je jouw éénmalige 
donatie kunt doen of 
doneer handmatig op 
onze bankrekening 
NL11RABO0113042396 
t.n.v. Democraten 66 
te Den Haag onder 
vermelding van TK-23.
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UITGELICHT

PERMANENTE PROGRAMMACOMMISSIE
FLEUR GRÄPER

Vóór Groningen bekleedde 
ze zo’n beetje elke functie binnen D66; 
landelijk voorzitter, medeauteur van 
verkiezingsprogramma’s zowel  
op lokaal, regionaal als Europees 
niveau, Statenlid, medewerker van 
Europese parlementsdelegatie, mede-
werker Tweede Kamer en landelijk 
campagneleider. “Ik heb alles met veel 
plezier gedaan, met name het landelijk 
voorzitterschap gaf me veel energie 
door de vele contacten die ik opdeed 
door het hele land en waar ik zag wat 
er allemaal gebeurde binnen onze 
vereniging.” 

Samenwerkenden Commissies
Begin juli viel het kabinet. Er 
moest onder hoge druk een nieuw 
programma komen voor de verkie-
zingen op 22 november. Fleur was 
toen al actief als voorzitter van de 
Permanente Programmacommissie 
(PPC). “Deze commissie legt 
de inhoudelijke basis voor de 

verkiezingsprogramma’s. Zorgt 
daarmee voor standpuntvorming en 
voorbereiding van verkiezingspro-
gramma’s. Dat doen we op landelijk 
niveau maar we begeleiden en 
adviseren ook lokale en regionale 
programma’s als daar behoefte aan is. 
De commissie doet daarvoor onder-
zoek, spreekt met externe experts 
en publiceert whitepapers. Belangrijk 
is dat ook leden daarbij worden 
betrokken. Aan de hand van debat 
binnen de partij wordt het programma 
gevoed.” 

De commissie was goed op weg 
maar de gebeurtenissen vlak 
voor de zomer zorgden ervoor 
dat de agenda’s moesten worden 
omgegooid. De PPC en de 
Verkiezingsprogrammacommissie 
hebben in deze periode intensief 
samengewerkt om alles voor elkaar te 
krijgen. Het programma lag er op 22 
september.

Het nieuwe programma
Ik vraag Fleur naar de verschillen 
tussen het nieuwe en vorige 
programma. “Voor het grootste deel 
bouwt dit programma voort op het 
vorige programma, de wereld is 
immers ook niet heel erg veranderd in 
drie jaar tijd. Tegelijkertijd zijn er wel 
degelijk op een aantal punten wijzi-
gingen. Het huidige programma bevat 
een aantal nieuwe aspecten zoals een 
loopbaanboost en het klimaatticket. 
En in dit programma kiezen we nog 
steviger voor een duurzame en groene 
economie. We zijn meer dan voorheen 
bereid om de consequenties daarvoor 
te dragen. Rob Jetten beschreef het 
tijdens de programmapresentatie 
als volgt: “Voor bedrijven geldt, je 
gaat mee of je houdt op. We zijn 
hier nog nooit zo stellig in geweest. 
Tegelijkertijd denk ik dat het ook nog 
nooit zo noodzakelijk is geweest. 
Daarnaast zit er een paragraaf in het 
programma die gaat over bestuurscul-
tuur. Historisch is D66 een partij die bij 
bestuurlijke vernieuwingen vooral aan 

institutionele veranderingen denkt, 
maar nu hebben we ook aandacht 
voor wat bestuurlijke vernieuwing 
vraagt van onze eigen bestuurscul-
tuur. We moeten het ook betrekken 
op onszelf en hoe we besturen. Als 
wij zeggen dat luisteren, vertrouwen 
en handelen essentieel is voor het 
winnen van het vertrouwen, dan 
betekent dat ook iets voor hoe wij ons 
als partijleden opstellen. Niet alleen 
landelijk maar ook lokaal. Het was niet 
makkelijk om deze paragraaf op te 
stellen. Iedereen vindt het belangrijk 
hier aandacht aan te besteden, maar 
hoe dwing je het af, hoe maak je het 
waar? Goed dat we dit nu hebben 
opgeschreven.”

Wij zijn klimaatdoeners
Het staat er mooi in het programma 
‘Wij zijn klimaatdoeners’. Fleur licht 
toe: “Voor het eerst maken we kans 
om de door onszelf gestelde doelen 
te halen. Dit dankzij de inzet van 
Rob Jetten als minister voor Klimaat 
& Energie. We hebben niet alleen 
mooie ideeën, maar willen ze ook 
waarmaken. We introduceren een 
fonds van 1 miljard euro per jaar om 
bedrijven te helpen met de omscha-
keling. Daarnaast presenteren we 
het klimaatticket, naar Duits voor-
beeld. Een kaart waarmee je op een 
eenvoudige manier kennis kan maken 
met het openbaar vervoer om te 
ontdekken dat het openbaar vervoer 
in Nederland eigenlijk heel goed is 
georganiseerd. Goed voor het klimaat. 
Want het stimuleert overstappen van 
de auto naar het openbaar vervoer. En 
goed voor het beter benutten van het 
openbaar vervoer.” 

Van toeslagen naar basisbedragen 
“We willen van toeslagen naar basis-
bedragen. We kennen de problemen 
met toeslagen die worden toegekend 
waarbij dan achteraf weer gecon-
troleerd moet worden of dit terecht 
was. Dit is onnodig ingewikkeld 
gebleken. We willen toewerken naar 
een stelstel zonder toeslagen. Dit kan 

tekst Stephan van Heusden
foto's Jeroen Mooijman

Democraat spreekt met Fleur Gräper over de ontwikkeling van het 
verkiezingsprogramma. Er zullen weinig mensen zijn binnen D66 
die Fleur niet kennen. Ze was acht jaar gedeputeerde in Groningen 
en stopte hiermee na de laatste provinciale verkiezingen. “Als be-
stuurder moet je een hele goede reden hebben om ergens langer 
dan acht jaar te zitten. Vernieuwing is belangrijk.” 

'Wij zijn
klimaatdoeners'

niet in één keer en zal in een aantal 
stappen gaan; het minimumloon en 
de uitkeringen worden verhoogd. 
Kinderopvang wordt bijna gratis. 
De zorgtoeslag wordt afgeschaft 
en uiteindelijk introduceren we een 
individueel basisbedrag van €250 
per jaar. Dit alles gaat leiden tot meer 
bestaanszekerheid in een stelsel 
zonder toeslagen.”

Nieuwe blik op de arbeidsmarkt
De arbeidsmarkt staat voor een grote 
opgave aangezien veel bedrijven en 
organisaties grote moeite hebben om 
voldoende medewerkers te vinden. 
Door de vergrijzing wordt deze krapte 
de komende tijd alleen maar groter. 
Fleur geeft aan dat er een andere blik 
op de arbeidsmarkt en het econo-
misch beleid nodig is: “Het tekort aan 
menskracht zal de komende jaren de 
slagkracht van de overheid in grote 
mate bepalen, misschien nog wel 
meer dan het beschikbare budget. 
Het is niet genoeg als we alleen maar 
inzetten op meer mensen aan het 
werk krijgen. We moeten inzetten op 
het vergroten van de productiviteit, 
kiezen in welke sectoren we extra 
inzetten op het aantrekken van perso-
neel, en bij welke sectoren het minder 
erg is als werkgelegenheid naar het 
buitenland gaat. Werken moet te allen 
tijde lonen en daarom verlagen we de 
belasting voor lage- en middeninko-
mens. Werknemers die meer dan drie 
dagen per week werken gaan minder 
belasting betalen.

Door digitalisering, robotisering en 
transitie naar een groene economie en 
samenleving zullen banen verdwijnen 
maar er zullen ook nieuwe banen 
ontstaan. Dat vraagt niet alleen 
goede aansluiting tussen onderwijs 
en arbeidsmarkt, maar ook om méér 
onderwijs op de arbeidsmarkt. We 
willen daarom een persoonlijk leer-
budget invoeren zonder vervaldatum, 
dat je met je meeneemt totdat er een 
moment komt waarop omscholing 
nodig is. Bij dit aanbod van leven lang 
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“�Als�we�al�
het�geld�in�
de�wereld�
hebben�maar�
we�gaan�niet�
verduur-
zamen,�dan�
lopen�we�
alsnog�tegen�
grenzen�aan”

Verkiezingsprogramma

Wij zijn optimistisch over de 
toekomst. D66 staat voor een land 
waarin we welzijn en welvaart eerlijk 
verdelen, waar we ons geld duurzaam 
verdienen, waarin voor iedereen een 
betaalbare woning binnen bereik ligt 
en we de aarde schoon en leefbaar 
achterlaten voor toekomstige 
generaties.

d66.nl/verkiezingsprogramma

ontwikkelen zal ook veel aandacht 
zijn voor mensen die weinig initieel 
onderwijs hebben gehad. Zij hebben 
minder affiniteit met het traditionele 
onderwijsaanbod en werkgevers 
hebben minder oog voor deze groep 
als het gaat om scholing. Een deel 
van deze groep heeft simpelweg geen 
werkgever die in hen kan investeren.”

Vooruitkijken
Fleur noemt een aantal onderwerpen 
uit het verkiezingsprogramma die 
flinke investeringen zullen vergen. 
Hoe gaan we dit allemaal betalen? 
Fleur stelt: “Ik maak me niet de meeste 
zorgen over de doorrekening. Er zijn 
weldegelijk besparingen die we willen 
bewerkstellingen zoals het belasten 
van vervuilers, afschaffen van fossiele 
subsidies en het belasten van hoge 
vermogens. Ofwel een verschuiving 
van belasting op arbeid naar belasting 
op vermogen. Tegelijkertijd vind ik 
het belangrijk om hier aan te geven, 
dat we niet alleen aan geld moeten 
denken als beperking waarmee 
rekening te houden. Denk ook aan 
schaarste op de arbeidsmarkt,  
milieuruimte, natuurruimte, woon-
ruimte. Er zijn veel meer factoren 
die bepalen of beleid uitvoerbaar is, 
anders dan geld. Die discussie moet 
ook gevoerd worden. Als we al het 
geld in de wereld hebben maar we 

gaan niet verduurzamen, dan lopen we 
alsnog tegen grenzen aan.”
Het programma is er nu en we kijken 
uit naar de komende verkiezingen. 
Fleur benadrukt nog hoe goed het 
is dat in de afgelopen periode door 
heel veel mensen binnen de partij 
een grote bijdrage is geleverd; “We 
hebben heel veel amendementen 
binnengekregen en dat levert ons veel 
werk op, maar die bijdrage is ontzet-
tend belangrijk en nodig. We moeten 
er nu over nadenken hoe we dit ook in 
andere perioden kunnen bewerkstel-
ligen zodat we als partij voortdurend 
met elkaar in gesprek blijven.” ■

PERMANENTE PROGRAMMACOMMISSIE
FLEUR GRÄPER

66 SUCCESSEN
VAN DE AFGELOPEN ZES JAAR

66 successen
van de afgelopen

zes jaar.
D66 heeft lokaal, regionaal, landelijk en in Europa mooie plannen 
gerealiseerd. We zijn een partij die niet alleen over verandering 
praat, we brengen het ook. Dat doen we vanuit optimisme, en de 
overtuiging dat morgen altijd beter kan worden dan vandaag.  

Zolang je maar bereid bent om het gewoon te doen.

UITGELICHT

ONDERWIJS EN CULTUUR
1. Leraren uit basisonderwijs verdienen 
evenveel als hun collega’s in het  
voortgezet onderwijs

2. Al ruim 130.000 leerlingen in 100 
gemeenten hebben plezier van de  
rijke schooldag

3. Scholen met achterstanden krijgen  
meer geld

4. De werkdruk in het basisonderwijs is 
verlaagd door 430 miljoen direct aan  
de scholen te geven

5. We hebben de positie van mbo-studenten 
versterkt

6. Stagediscriminatie wordt aangepakt;  
de opleiding verzorgt de eerste stageplek

7. De studiebeurs is ingevoerd

8. We hebben de grootste investering ooit in 
de wetenschap gedaan, hiermee verlagen 
we de werkdruk, verbeteren we de onder-
wijskwaliteit en kunnen we het welzijn van 
studenten verbeteren

9. Ieder jaar kunnen 100 jonge onderzoekers 
extra met een eigen beurs werken aan de 
oplossingen van de toekomst

10. Een grote investering in cultuur voor een 
nieuwe impuls na corona en de makers 
krijgen een eerlijke betaling

11. Geroofde kunst uit koloniale tijd hebben 
we teruggeven aan de rechtmatige 
eigenaar

12. Iedere gemeente krijgt een bibliotheek

https://www.d66.nl/verkiezingsprogramma
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WONEN

NATUUR

BUITENLAND

37. We hebben de verhuurdersheffing afgeschaft,  
zodat er meer huizen kunnen worden gebouwd

38. We hebben de jubelton afgeschaft voor een  
eerlijke woningmarkt

39. We faseren huurwoningen met slechte energie- 
labels uit. Minder tochtige huurwoningen met te  
hoge energierekeningen

40. 7 miljard euro voor de versnelde verduurzaming  
van de gebouwde omgeving

41. We hebben tijdelijke huurcontracten afgeschaft. 
Dankzij D66 ook voor onzelfstandige (studenten)
woningen

13. D66 staat aan de basis van Beleidsprogramma 
Nationale Parken wat garandeert dat parken 
bijdragen aan een sterke natuur en beter  
bereikbaar worden voor recreatie

14. Dierenbeulen kunnen strenger worden gestraft  
en mogen geen dieren meer houden 

15. Boeren die willen stoppen komen in aanmerking 
voor een ruime compensatie. Direct effect op de 
uitstoot en daarmee de natuur

16. Waterschappen zijn democratischer waardoor 
de burger meer inspraak heeft over hoe de leef- 
omgeving wordt ingericht

54. Er is een Magnitsky-sanctieregime  
ingericht op Europees niveau, hiermee 
kunnen we schenders van mensenrechten 
inreisverboden opleggen en hun tegoeden 
bevriezen

55. We doen de grootste investering in de  
krijgsmacht sinds het einde van de  
Koude Oorlog

56. Oekraïne heeft vanaf dag 1 militaire steun 
gekregen en is kandidaat-lid van Europa

57. Het Nederlandse geluid in Brussel is  
voelbaar en merkbaar: we behoren weer tot  
de Europese kopgroep!

58. We geven geen exportsteun meer voor fossiel

KLIMAAT
23. De klimaatdoelen zijn in zicht
24. We hebben een CO2-heffing voor de 
industrie ingevoerd

25. We hebben een prijsplafond en noodfonds 
energie

26. Nederland is onafhankelijk van Rusland in 
onze energievoorziening

27. In 2030 is wind op zee de grootste energie-
bron van Nederland

28. Nederland is koploper zonnepanelen in 
Europa en 2e in de wereld 

29. In 2022 was 40% van alle in Nederland  
opgewekte elektriciteit duurzaam. In de 
eerste helft van 2023 was dit al ruim 50%

30. Nederland voldoet aan de Europees afspraak 
om in 2023 16% van alle gebruikte energie 
hernieuwbaar te laten zijn

31. Vanaf 2025 zijn alle nieuwe ov-bussen zero 
emissie en rijden ze op regionaal opgewekte 
energie

32. We hebben 6.2 miljard aan fossiele  
subsidies afgeschaft

33. Dankzij D66 worden parkeerterreinen 
in de toekomst standaard overkapt met 
zonnepanelen

34. De gaskraan in Groningen is dicht
35. We hebben statiegeld op kleine plastic 
flesjes en blik ingevoerd

36. We komen dichter bij een circulaire economie 
door een nationale grondstoffenstrategie en 
door minder afhankelijk te worden van China 
en Rusland

ECONOMIE

42. We pakken vermogensongelijkheid aan. 
Dit doen we door 9 miljard extra belas-
ting op vermogen en bedrijven 

43. Het maakt niet meer uit hoeveel uur je 
werkt voor de kinderopvangtoeslag die  
je krijgt, waarmee we een eerste stap 
zetten richting een nieuw stelsel met  
gratis kinderopvang voor alle kinderen

44. Een historische stijging van het mini-
mumloon met 10%. Daarnaast hebben 
we de AOW en de uitkeringen mee laten 
stijgen 

45. We hebben een solidariteitsheffing 
ingevoerd om de fossiele sector te 
belasten voor de overwinsten die ze 
hebben gemaakt door de stijgende 
energieprijzen. 

46. We hebben een ongekend koopkracht-
pakket beschikbaar gesteld van 20 
miljard euro in 2022 en 2023 om ervoor 
te zorgen dat mensen het hoofd boven 
water kunnen houden

47. Nederlanders die na de onafhankelijk-
heid van Suriname in Nederland zijn 
komen wonen krijgen een eenmalige 
tegemoetkoming vanwege hun gemist 
aow-opbouw

48. Dankzij D66 zijn de pensioenen 
toekomstbestendig en kunnen jongeren 
erop vertrouwen dat ook zij een goed  
pensioen hebben terwijl gepensio-
neerden eindelijk een hoger pensioen 
kunnen ontvangen 

ZORG
17. Er is een historisch zorgakkoord gesloten 
met alle partijen om echt te werken aan 
kwaliteit, toegankelijkheid en houd-
baarheid. Samenwerking in plaats van 
concurrentie

18. We hebben de verplichte vijf dagen 
beraadtermijn bij abortus afgeschaft en 
voor het eerst in bijna 40 jaar de abor-
tuswet gemoderniseerd

19. De NIPT wordt gratis voor iedereen 
20. De donorwet is aangenomen
21. Het Rota-vaccin is toegevoegd aan het 
rijksvaccinatieprogramma

22. Alle vrouwen die een uitnodiging krijgen 
voor het bevolkingsonderzoek naar baar-
moederhalskanker, ontvangen standaard 
een ‘thuistest’

JUSTITIE

59. We gaan niet harder straffen, maar slimmer 
straffen 

60. Door onze initiatiefwet is discriminatie op grond 
van seksuele gerichtheid en handicap in de 
Grondwet verboden

61. We hebben excuses voor het slavernijverleden 
gemaakt

62. Het eerste Nationaal Programma tegen Racisme  
en Discriminatie is gestart

63. In december 2023 komt de eerste legale joint op  
de markt

64. De vergoeding voor de sociale advocatuur ging 
én  
gaat verder omhoog, zodat zij een normaal 
salaris kunnen verdienen en er voldoende sociaal 
advocaten beschikbaar blijven

65. We hebben geïnvesteerd in de rechtspraak zodat 
mensen minder lang op een uitspraak hoeven te 
wachten in hun zaak, en meer uitspraken kunnen 
worden gepubliceerd

66. Vaste financiering voor Persveilig om journalisten 
beter te beschermen ■

MOBILITEIT
49. De vliegtaks ingevoerd
50. Met een investering van €7,5 miljard euro 
maken we nieuwe woningen bereikbaar: 46% 
gaat naar het ov, 37% naar de auto, 10% fiets 

51. Fietsen is gezond en schoon; er gaat 
een ongekende €800 miljoen euro naar 
fietsinfrastructuur

52. We zetten de eerste stap in de realisatie van 
de Lelylijn

53. We hebben, met afstand, de meeste laadpalen 
van Europa. Daarmee heeft Nederland bijna 1/3 
van alle Europese laadpalen
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Felix Klos is geboren in 
Deventer, groeide op in 
Hilversum en woont in 
Delft. Hij is geen onbe-
kende in de wereld van 
politiek en geschiedenis. 
Klos is auteur van het 

boek 'Winston Churchill, 
vader van Europa’ 

(Hollands Diep), een werk 
dat door The Guardian 
werd omschreven als 
'schitterend.' Hij was 

speechschrijver en on-
dersteunt nu de Tweede 
Kamerfractie van D66 op 
het vlak van buitenlandse 
en Europese zaken. Klos 
staat op plaats 16 van de 
kandidatenlijst voor de 

Tweede Kamer. 

PORTRET
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Voor de partij
van morgen

“D66 is  
de eerste  
en enige 
serieuze 

klimaatpartij” 

tekst Jan Vincent Meertens
foto Phil Nijhuis

Felix Klos (31), landelijk campagneleider van D66, 
staat voor een uitdagende taak. Hij moet de  
campagne voor de Tweede Kamerverkiezingen 
in goede banen leiden in een woelig politiek land-
schap. Democraat sprak met hem en voelde de 
nieuwe energie uit eerste hand. 

“De campagne draait voor 
D66 om drie grote thema's”, zegt 
Klos. Allereerst het onderwijs, dat 
volgens Klos het fundament is van 
het D66-gedachtegoed. “D66 is de 
enige partij die het onderwijs altijd 
op één zet. We zijn groots aan het 
investeren in kinderen, studenten, 
leraren en wetenschappers, maar 
die vooruitgang is kwetsbaar. Er zijn 
nog altijd grote uitdagingen, zoals 
het lerarentekort en gebrekkige 
basisvaardigheden. Andere partijen 
praten al over bezuinigingen. Dat zou 
een enorme fout zijn. De toekomst 
wordt gemaakt in het onderwijs. Geef 
Robbert Dijkgraaf het mandaat om zijn 
vorderingen uit te bouwen.” 

“Dan is er het klimaat,” vervolgt Klos. 
“D66 is de eerste en enige serieuze 
klimaatpartij. Wij zijn gaan regeren 
omdat we de klimaatcrisis serieus 
nemen. Het resultaat is dankzij 
onze politieke strijd al in zicht: de 

klimaatdoelen zijn binnen bereik! Dat 
is een monsterlijke prestatie van Rob 
Jetten, waar heel Nederland van zal 
profiteren. Nu moeten we doorbijten.”

Het derde grote thema is een eerlijke 
economie, waarbij D66 streeft naar 
meer financiële ademruimte voor 
mensen die moeite hebben om rond 
te komen, ook mensen met een 
middeninkomen zoals leraren en 
verpleegkundigen. 

Nieuwe energie
Klos ziet een unieke kans voor veran-
dering nu een nieuwe generatie met 
nieuwe energie de moeilijke keuzes 
wil maken die nodig zijn voor de 
toekomst. “Rob Jetten verpersoonlijkt 
die nieuwe energie,” zegt Klos. “Hij 
wordt geprezen als iemand bij wie 
ervaring en jeugdigheid geen tegen-
stelling meer vormen.” De campagne 
richt zich op het herstellen van 
positieve energie in de samenleving 
door een benadering van optimisme 
en vertrouwen in mensen. “En door 
Nederland weer te positioneren als 
een broedplaats voor creativiteit 
en een vrijhaven voor diversiteit 
van denken en zijn, waar vrijheid en 
solidariteit even hoog in het vaandel 
staan.” 

Klos benadrukt dat D66 door politieke 
strijd belangrijke successen heeft 
behaald, maar dat het werk nog lang 
niet af is. “We zullen altijd kijken 
naar de toekomst, want we zijn nou 
eenmaal een partij van morgen, een 
partij die over generaties heen denkt 
en dan zie je dat er voor het onderwijs, 
het klimaat en de economie nog veel 
gedaan moet worden. De problemen 
zijn te groot om tevreden achteruit te 
kijken.”

Leden: doe mee! Dit is waarom ik 
hiervoor sta!
Wat betreft de rol van D66-leden 
in de campagne, moedigt Klos aan 
om persoonlijke overtuigingen en 
ervaringen te delen met vrienden, 
op social-media en als vrijwilliger op 
straat. Hij benadrukt het belang van 

het actief deelnemen aan het campagne-
proces en het uitdragen van waarom je achter 
D66 staat. Klos herinnert aan de woorden 
van Jan Terlouw, die iedere D66’er juist op de 
moeilijke momenten aanspoorde om de straat 
op te gaan en te zeggen, ‘ik sta hiervoor!’.

Klos schreef een boek over de campagne 
voor een Verenigd Europa van Winston 
Churchill, die bekend stond om zijn vermogen 
om complexe ideeën en visies over te 
brengen. “Je hoeft niet alles in oneliners en 
soundbites samen te vatten. Als je mensen 
serieus neemt door je ideeën te presenteren 
op de manier waarop jij daarin gelooft, dan 
geloof ik ook dat mensen dat kunnen en 
willen horen.” Hij wil met D66 een positieve 
campagne voeren en is ervan overtuigd dat 
Rob Jetten de juiste persoon is voor inhou-
delijk gedreven, praktische en constructieve 
politiek.

Niet alleen praten, maar leveren
Felix Klos zet zich in om Nederland een 
schoner, sterker en eerlijker land te maken. 
“Wij zijn een partij die niet alleen over veran-
dering praat, maar die verandering brengt. In 
de beste sociaal-liberale traditie.” ■
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Focus op klimaat

tekst Pim Bakx
foto's Fahd Ramadhan

Vijf jaar geleden begon ze met haar eigen  
kledingatelier, 2050, een knipoog naar de  
Europese klimaatdoelstellingen. Oprichtster en 
directeur Naz Kawan, die ook truien ontwierp voor 
D66, ziet dat mode meer is dan alleen kleding:  
‘het is ook politiek wat we doen’.

Hoe ben je hiermee begonnen?
“Ik zat in het laatste jaar van mijn studie 
bedrijfseconomie en kwam tot de conclusie dat 
het huidige modesysteem ten koste gaat van 
de planeet, en ook vooral de mensen die onze 
kleding maken. Het idee is dus uit frustratie 
ontstaan, als een soort tegengeluid op hoe het 
modesysteem op dit moment functioneert.”

Wat bedoel je daarmee?
“Nederland heeft een hele rijke textielhistorie. 
Dat heeft mij altijd gefascineerd. Die is alleen 
door middel van grotere massaproductie 
verplaatst naar landen in de Global South, terwijl 
het in de essentie in Nederland ook heel erg 
draaide om vakmanschap. Alleen in Amsterdam 
had je al zo’n 200 ateliers. Dat is allemaal 
verdwenen omdat we steeds goedkoper en 
steeds meer kleding gingen maken. Maar dat 
is ten koste gegaan van bepaalde landen en 
mensen.

Daarnaast is het heel lastig om te achterhalen 
of iets goed is gemaakt. Er is zo’n groot gebrek 
aan transparantie in de keten, ook vanuit merken. 
Een kledingstuk gaat vaak langs zeven tot tien 
fabrieken en krijgt dan een Made In label van de 
laatste fabriek waar het kledingstuk is geweest. 
Dat enorme gebrek aan transparantie is een 
groot probleem.”

Is daar een oplossing?
“We hebben bijvoorbeeld digitale paspoorten 
gelinkt aan elk product door middel van 
chips die op het waslabel zitten. Om het 
consumenten zo makkelijk mogelijk te maken 
erachter te komen hoe, waar en waaruit hun 
product is gemaakt, en te voorkomen dat je zelf 
de onderzoeker moet uithangen. Die info zit op 
een NFC-chip, dezelfde die in je bankpas zit. 
Dus je kunt je telefoon er gewoon langs halen 
en dan opent er een link waarop je product 
staat met een stukje verhaal hoe wij werken, 
maar ook de volledige product journey – welke 
reis je product heeft afgelegd. 

We hebben voor 2050 gekozen omdat het 
een knipoog is naar de Europese klimaatdoel-
stellingen. We vonden het leuk om dat stukje 
activisme – wat heel erg in ons DNA zit – in 
de naam terug te laten komen. Het is dus ook 
een stukje politiek wat we doen. Die digitale 
paspoorten voor producten is iets waar de 
Europese Commissie al een tijd voor aan het 
lobbyen is. Wat ik mooi vind aan het hebben 
van een eigen bedrijf is dat je zelf die stappen 
al kan zetten voordat iemand het aan je vraagt.”

Is dat niet erg duur, zulk soort stappen?
“Het kledingmerk, 2050, is echt ons inno-
vatiekindje waarmee we een verhaal willen 

Zeefdruk- 
makers 
Amsterdam 
is dé plek voor 
ambachtelijk en 
groen gedrukte 
prints. Gemaakt 
met aandacht en 
bezieling door 
eigen enthousiaste 
makers. Elk met een 
uniek levensverhaal. 
Hoge kwaliteit 
en persoonlijke 
aandacht in een 
sociaal jasje.

Sociale 
onderneming
Als sociale onder-
neming zijn er na-
melijk verschillende 
dingen belangrijk. 
Zeefdrukmakers 
biedt 50 mensen 
die een bladzijde 
willen omslaan in 
hun leven een fijne 
en veilige werkplek. 
Om op die manier 
gewapend met een 
flinke dosis kennis 
en zelfvertrouwen 
weer aan slag 
te kunnen op de 
arbeidsmarkt.

→
In het 2050 atelier 
in Amsterdam 
wordt kleding 
handgemaakt door 
kleermakers met 
een achtergrond 
als vluchteling.

D66’ER BUITEN DE POLITIEK
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“�Het�idee�is�dus�uit�frustratie�
ontstaan,�als�een�soort�tegen-
geluid�op�hoe�het�modesysteem�
op�dit�moment�functioneert"

Waarom is dat belangrijk voor jullie?
“Vooral in 2015, met de toestroom van vluch-
telingen, waren er ineens heel veel vakmensen 
in Nederland. Gemiddeld blijft 80% vijftien jaar 
in een uitkering zitten omdat ze geen toegang 
hebben tot de maatschappij of niet aan werk 
kunnen komen. Dit zijn mensen zoals jij en ik 
die hun bestaan weer op willen bouwen en hun 
waardigheid terug willen. De beste manier om 
die terug te krijgen is door werk te hebben, geld 
te verdienen en iets op te bouwen. We zien van 
dichtbij dat je het integratieproces versnelt als je 
mensen laat doen wat ze heel goed kunnen.”

Wat voor producten maken jullie voor derden?
“We hebben met de Bijenkorf afgelopen zomer 
een strandtas ontwikkeld uit oude handdoeken. 
Voor een hotelketen hebben we producten 
ontwikkeld uit hun eigen textielafval. Dus van 
oud beddenlinnen maakten we tote bags en uit 
oude kussenslopen maakten we toilettassen. We 
kijken met merken eerst of er materiaal is dat 
ze zelf weggooien maar wat je in de loop kan 
houden, om het product dat je gaat bestellen zo 
duurzaam mogelijk te krijgen.

Voor de trui die we voor D66 maken hebben we 
honderden meters deadstock. Dat is materiaal 
dat we opkopen wat normaliter vernietigd wordt. 
Je redt het van de brandstapel. We zoeken altijd 
naar manieren waarop we geen nieuw materiaal 
hoeven te produceren maar gebruik maken van 
wat er al is. Dat is ook vanuit de gedachtegang 
dat we geen onbeperkte middelen hebben, want 
die hebben we niet.”

Heb je een boodschap voor kiezers op  
22 november?
“Ik hoop vooral dat iedereen die kan stemmen, 
gaat stemmen. Voor onszelf is klimaat het 
allerbelangrijkste, dat is waar ik vind dat de 
focus moet liggen bij de volgende verkiezingen. 
Het klimaat raakt ons allemaal, ongeacht welke 
partij. Maar de vraag is welke partijen zich daar 
allemaal op inzetten, dan stuur je natuurlijk een 
richting op, met zo’n boodschap.

Ik vind vooral dat je als kledingmerk of bedrijf 
geen bestaansrecht hebt op het moment dat je 
je niet laat leiden door het klimaat of de mensen. 
Dat moet ten allen tijden voorop staan in alle 
beslissingen die gemaakt moeten worden. Niet 
het winstoogmerk, dat komt later.” ■

vertellen, maar niet mee in 200 winkels willen 
liggen. Alles wat we maken en verkopen gebeurt 
zoveel mogelijk made to order, waardoor we 
niet onnodig veel kleding produceren. Dat is ook 
de enige manier waarop ik het vandaag de dag 
te verantwoorden vind dat je kleding verkoopt. 
Omdat iedereen simpelweg al genoeg kleding in 
zijn kledingkast heeft. 

Het kledingmerk hoeft ook niet de motor van 
het bedrijf te zijn. Het factory gedeelte, waar we 
productie doen voor derden, dat is onze kurk. 
Dat is waar we ons geld mee verdienen. Van 
daaruit creëren we de banen voor kleermakers 
met een vluchtelingenachtergrond.”

Muriel: Hi Milosz. De Poolse verkiezingen  
van 15 oktober waren ook hier in Nederland 
veel in het nieuws. Waarom waren deze verkie-
zingen zo belangrijk? Wat stond er op het spel?

Muriel: Alle stemmen zijn in Polen inmiddels 
geteld. De regeringspartij PiS blijft de grootste, 
maar haalt zoals verwacht geen meerderheid 
meer. Hoe voel jij je nu en welk gevoel heerst 
er onder de Poolse bevolking?

Muriel: Wat hoop je voor de coalitievorming?

Muriel: Heb je nog tips voor onze campagne?

Muriel: In Nederland wordt er nu campagne 
gevoerd voor de Tweede Kamerverkiezingen. 
Hoe werd er campagne gevoerd in Polen?

Milosz: Deze verkiezingen waren extreem 
belangrijk voor Polen. De inzet was hoog. 
De verkiezingen draaiden om democratie, 
fundamentele vrijheden en EU-lidmaatschap. 
De regeringspartij PiS heeft de meeste verwor-
venheden van de afgelopen 25 jaar tenietge-
daan. Het werd voor rechters steeds moeilijker 
om hun onafhankelijkheid te vrijwaren, 
mensenrechten kwamen in het gedrang en de 
publieke media werd een propagandamachine 
van één partij. Al deze onderwerpen speelden 
een cruciale rol in de campagne.

Milosz: Euforisch. De kans dat regeringspartij 
PiS een meerderheid kan vinden om een rechtse 
coalitie te vormen is erg klein. Ik weet dat het 
niet makkelijk zal zijn, maar we krijgen nu in 
ieder geval de kans om puin te ruimen. Dit 
gevoel overheerst onder 11 miljoen Polen die de 
democratische oppositie gesteund hebben. Het 
gevoel onder PiS-stemmers is anders. Zij zijn 
bang dat ze gedemoniseerd zullen worden. Maar 
ik denk dat het tijd is voor respect en dialoog na 
jaren van cynische polarisatie. 

Milosz: Het Burgerplatform van oud-premier 
Donald Tusk, de tweede partij van het land, 
heeft in de campagne al aangekondigd samen 
te werken met twee andere pro-Europese 
partijen, de middenpartij Derde Weg en het 
Nieuwe Links. Samen kunnen zij in theorie 
een meerderheid vormen, maar eerst is de 
PiS-leider Jaroslaw Kaczyński aan zet. De 
huidige Poolse president is een trouwe voor-
stander van PiS en zal er alles aan doen om 
obstakels op te werpen voor onze gedroomde 
coalitie, maar we hebben hoop op een goede 
Europese toekomst voor Polen!

Milosz: Gelukkig hoeven Nederlanders niet op 
te boksen tegen een onderdrukkend regime. 
Mijn enige advies zou zijn: wees niet bang om 
je comfortzone te verlaten. Kiezers waarderen 
authenticiteit en echte dialoog. Ik ga duimen 
voor jullie, we hebben jullie hard nodig om 
vooruitgang te boeken in Europa!

Milosz: De campagne werd dit keer heel anders 
gevoerd. Alle democratische krachten werden 
gebundeld. Ik denk dat het belangrijk was 
dat we voelden dat er hoop was, dat we voor 
verandering konden zorgen. In plaats van elkaar 
aan te vallen, werkten de drie democratische 
blokken samen om verantwoordelijkheid te 
nemen voor de toekomst van Polen. Voor 
Nowoszesna was direct contact met de stem-
mers belangrijk, ook in rechts-georiënteerde 
wijken. De laatste dagen waren voor onze 
partijleider Adam Szłapka een ware marathon. 
Op de vrijdag vóór de verkiezingen voerde hij 
campagne van middernacht tot middernacht.

tekst Muriel ten Brummelhuis

D66 Internationaal appt met een democraat in het buitenland. Dit keer: Milosz 
Hodun in Polen. Milosz is internationaal adviseur van Nowoczesna, een Poolse 
liberale politieke partij. Hij zit in het bestuur van het European Liberal Forum 

(ELF), waarmee D66 samenwerkt aan Europese projecten.
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RAPPORTAGE
ELS BORST NETWERKDAG IN ARNHEM

RAPPORTAGE

Op de radio waren berichten over een 
verwoestende aardbeving in Marokko. De nieuwe 
netwerkvoorzitter, Yassmine el Ksaihi, had de 
nacht nauwelijks geslapen vanwege de zorgelijke 
berichten, maar ze kon gelukkig een volle zaal 
met betrokken mensen begroeten. De dag ging 
over klimaat, maar ook over solidariteit en over 
gezondheid, het onderwerp dat naamgeefster Els 
Borst altijd bezighield.  
Oud-partijleider Jan Terlouw vertelde, als eerste 
eregast, over de geschiedenis van de aarde als 
bijzondere planeet waar leven mogelijk werd. En 
over de vijf eerdere periodes dat het leven van 
planten en dieren op de aarde op het spel stond. 
Ook sprak hij over de geschiedenis van de mens 
en het zelflerend vermogen dat ons met vallen en 
opstaan toch steeds verder heeft gebracht. 
Terlouw gaf aan dat hij ten tijde van de Tweede 

Wereldoorlog als kleine jongen drie belangrijke 
levenslessen heeft geleerd. Hij mocht meedoen 
om praktisch mensen te helpen. Hij kon kennis 
vergaren en even vluchten uit de dreiging, met 
zijn neus in de boeken. En er was hoop want de 
geallieerden waren onderweg voor de bevrijding. 
Hoop, kennis en kunnen meedoen zijn ook nu 
essentieel. 

De aarde is ziek
“In deze tijd heeft de aarde 1,2 graden ‘verhoging’ 
en de temperatuur stijgt door. Zo’n verschil heeft 
zeer grote invloed op de gezondheid en welzijn 
van mensen. Bij een lichaamstemperatuur- 
verhoging naar 38.6 voelt geen mens zich prettig. 
Ook de natuur kan zo’n ogenschijnlijk klein 
verschil helemaal niet aan. De problemen van nu 
zijn door de mens en de fossiele brandstof, die 

we overal voor gebruiken, ontstaan. Het goede 
daarvan is dat we ook zelf de controle erover 
terug kunnen nemen. Dat kan goed en snel als 
we de maatschappelijke schade van de crisis 
beter meenemen in de afwegingen. Niet alleen 
aandeelhouders, maar ook de medewerkers en 
de samenleving moeten beslissingen kunnen 
nemen.  
Terlouw noemde met name de afslag naar het 
neoliberale systeem (ten tijde van het paarse 
kabinet) een vergissing die doorgeslagen is. 
“Durf nu ook het voortouw te nemen richting een 
andere economie. Als de rest van de wereld het 
niet doet, moeten we niet bang zijn maar toch 
gewoon vooroplopen, zoals we wel vaker als D66 
hebben gedaan.” Terlouw sprak zijn waardering 
uit voor het werk van de D66-bewindspersonen 
en pleitte bij een volgende regering voor dezelfde 
voortvarendheid, liefst met verschillende links 
progressieve partijen. En wellicht ook met Pieter 
Omtzigt van Nieuw Sociaal Contract.  
Iemand die vorm geeft aan concrete oplossingen, 
was de andere eregast, Marjan Minnesma, 
bekend van de Urgenda rechtszaak. Ze werkt op 
allerlei manieren samen met burgers, overheid 
én bedrijfsleven: de provincie Zeeland gaat aan 
de slag met een nieuw concept voor deelvervoer 
met chauffeurs. Boeren zaaien na crowdfunding 
met kruidenrijk zaad in plaats van raaigras. Ze 
onderzoekt mogelijkheden voor betaalbaar 
elektrisch woon-werkverkeer in armere wijken. 
En voor provincie Gelderland maakte ze een plan 
voor een grootschalige aanpak om huizen snel en 
goed klimaatneutraler te maken. “Landbouw kan 
bijdragen met het verbouwen van grondstoffen 
en plantaardige voeding. En de chemie kan 
schoner.”

Binnen tien jaar 
“In het maatschappelijk denken mag meer 
ruimte ontstaan voor het feit dat er meer is dan 
alleen economische waarden. Gezondheid is 
voor velen een belangrijke factor. Het werk van 
Minnesma is radicaal, maar het voordeel is dat 
hierdoor binnen tien jaar het tij stevig gekeerd 
kan worden. Wat daarvoor nodig is: moed, goed 
leiderschap en daadkracht. Minnesma trekt door 
het land om overal het verhaal te brengen en 
moedigt anderen aan hetzelfde te doen. Zo heeft 
ze de premier gevraagd om tweewekelijks een 
persconferentie te houden met duidelijke infor-
matie over de stand van deze urgente crisis. 

Het kan:
een leefbare 
planeet voor 
iedereen

tekst Carin Hereijgers
foto’s Jeroen Mooijman

In de vroege ochtend van 9 september ging de reis van leden en belang-
stellenden van het Els Borst Netwerk uit alle hoeken van het land door een 
dikke ochtendmist. Een zoveelste warme nazomerdag diende zich aan.  
De klimaaturgentie liet zich ook in Arnhem merken. Op de stations gingen 
reizigers op weg naar de A12-blokkade of de steundemonstratie in Den 
Haag, Democraat sloot aan in het Arnhemse Stadstheater Musis Sacrum  
en ging in gesprek over de rol van vrouwen bij het klimaatvraagstuk.



Kruidenrijk grasland 
is beter voor de 
bodem en biodi-
versiteit: door de 
grotere variëteit 
aan bloemen en 
grassen, kunnen  
er meer insecten  
leven. Dat is dan 
weer goed voor 
vogels. Ook voor 
koeien is een meng-
sel van grassen en 
kruiden gezond.

Door veel klavers 
in het mengsel 
te gebruiken die 
stikstof binden, 
wordt het gebruik 
van stikstofkunst-
mest overbodig. 
En dat scheelt weer 
veel CO2-uitstoot. 
Allemaal voordelen 
dus. Maar voor de 
boer is het duurder 
en vergt het een 
nieuwe manier 
van werken. Met 
deze actie helpen 
we boeren op een 
laagdrempelige 
manier ermee te 
experimenteren.

-1001ha.nl-
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Financieel rendement is fijn, maar 
er is meer. Gezondheid, welzijn en 
een echte duurzame toekomst voor 
bedrijven behoeven ook aandacht. 
Niet alleen op het terrein van CO2, 
maar ook op stikstof, vervuiling, 
voldoende schoon water en biodiver-
siteit. Minnesma ziet dat organisaties 
met een gemêleerde groep mensen 
eerder tot resultaten komen. En dat de 
jongere generatie mannen al anders 
naar samenwerking kijkt. 
Minnesma is blij dat “er bij het vorige 
coalitieakkoord heel goed onderhan-
deld is en er veel uitgesleept is gezien 
de omstandigheden. Ook zijn al rede-
lijk vlot allerlei zaken opgepakt. Dat 
heeft minister Jetten goed gedaan. 
Maar alles mag nog steeds sneller. Het 
is belangrijk dat er vooral inhoudelijk 
en niet verzuurd aan oplossingen 
gewerkt wordt.“
Klimaat is niet alleen een technolo-
gisch en rationeel probleem, vertelde 
ook Ralien Bekkers, auteur van het 
nieuwe boek ‘Zo kan het niet langer: 
tijd voor vrouwen om de klimaatcrisis 
op te lossen’. Klimaatverandering 
leidt tot meer onrechtvaardigheid. 
Het vergroot bestaande ongelijk-
heden tussen generaties, gender 
en achtergrond en op mondiaal 
gebied het Noorden en het Zuiden. 
Internationaal gezien hebben vrouwen 
14 x meer kans om te overlijden bij een 

klimaatramp. En in Europa is 68% van 
de huishoudens met energie-armoede 
dat van een alleenstaande vrouw. In 
de aanpak van de klimaatcrisis kan de 
representatie ook nog beter worden. 
Aan de knoppen zitten nog veelal 
‘witte mannen van een zekere leeftijd’. 
Vrouwen staan nog te vaak buiten-
spel. Terwijl onderzoek juist laat zien 
dat meer vrouwen in besluitvorming 
resulteert in betere uitkomsten voor 
klimaat en natuur. 

Voor wie doen we het? 
Daarmee wordt ook de toegevoegde 
waarde van de bijdrage van vrouwen 
gemist: de meer feminiene  kwaliteiten 
in besluitvorming, zoals zorgzaamheid, 
empathie en verbondenheid. Voor wie 
doen we het en welke samenleving 
willen we maken? Dat soort elementen 
ontbreken nog vaak bij de afwegingen. 
Er wordt gelukkig gesleuteld aan 
de structuren die invloed van alle 
stemmen beletten. Vrouwen als Kate 
Raworth (Donut Economie) of Eva 
Rovers (burgerberaden) gooien de 
agenda om. Daardoor kan het proces 
versnellen. 

Het Els Borst Netwerk zelf is 
begonnen met een project 'He for 
She' over de rol van mannen bij 
gendergelijkheid. Als laatste was er 
nog een sessie met gesprek over de 
duivelse dilemma’s in het klimaatdebat  
door Floriske Deutman van de werk-
groep Klimaat & Energie van de TA 
Duurzaam. 

Rob Jetten sloot de dag af. Hij para-
fraseerde Els Borst met: “het klimaat 
‘is te belangrijk om alleen aan mannen 
over te laten’. Denk aan de inbreng 
van Greta Thunberg of Hannah Prins 
(Extinction Rebellion) Faza Oulahsen 
(Greenpeace) of Sigrid Kaag (de 
eerste vrouwelijke minister van 
Financiën met een duidelijk groene 
agenda).”   

Klimaatminister Rob Jetten was 
tevoren al bij de steundemonstratie 
voor het klimaat in Den Haag geweest 

RAPPORTAGE
ELS BORST NETWERKDAG IN ARNHEM

en stond die ochtend al in de krant: 
‘Tata moet kleur bekennen, anders 
in 2030 dicht’. Verder kondigde hij 
aan dat wat D66 betreft alle fossiele 
subsidies zo snel mogelijk op een 
verstandige manier afgeschaft gaan 
worden en er met de opbrengst steun 
komt voor schone bedrijven.

In reactie op de uitspraak van Jan 
Terlouw zegt Jetten: ‘Dit zijn unieke 
verkiezingen. Met zoveel nieuwe 
partijleiders is er echt wat te kiezen. 
D66 wil kijken waar op inhoud valt 
samen te werken, maar sluit samen-
werking met PVV en FvD uit. Voor 
ons geldt dat de eventuele coalitie-
deelname afhangt van ambitie onder 
andere op het belangrijke gebied van 
klimaat.’ 

Wij leveren
Want “D66 heeft de afgelopen jaren 
laten zien dat we leveren ook op het 
terrein van klimaat. Maar er is nog 
meer ambitie. Dat lukt alleen door 
samenwerking, samen de schouders 
eronder. Het is nodig én mogelijk. 
En deze inzet kan ook bijdragen aan 

een wereld waarin we meer volgens 
onze echt belangrijke waarden 
gaan leven. Met alle verschillende 
soorten bijdragen kan de toekomst 
voor iedereen leefbaarder worden. 
Gelijkwaardige klimaatrechtvaardig-
heid draagt op die manier juist bij aan 
de versnelling van klimaatbeleid.” 

Zo werd met goede moed de middag 
afgesloten. De Els Borst inspiratieprijs 
werd dit jaar – niet verrassend en zeer 
verdiend - uitgereikt aan Sigrid Kaag. 
Zij groette de zaal met een video-
boodschap vanaf de G20-top in India: 
“We weten wat ons te doen staat, op 
allerlei niveaus, ieder met het eigen 
talent, op straat en aan allerlei interna-
tionale en lokale beleidstafels.” ■

“Politiek is te 
belangrijk om 
alleen aan 

mannen over 
te laten.”  

 
– ELS BORST

https://www.1001ha.nl
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ONDERNEMERSNETWERK
LEN BOOT |  NNZ

ONDERNEMER IN BEELD

“�Anderzijds�gaat�
het�ook�om�
voorlichting:�er�
belandt�nog�te�
veel�plastic�in��
de�natuur�of�
ongescheiden�bij�
het�restafval”

Het van oorsprong Groningse 
bedrijf, opgericht door de grootvader 
van Boot in 1922, is inmiddels een 
wereldwijde speler met 24 vestigingen 
in 18 landen. Maar de geschiedenis is 
weerbarstig: zo heeft het lot een grote 
hand gehad in de bedrijfsopvolging. 
Een oudere oom van Len kwam om 
als verzetsstrijder in 1944. Het bedrijf 
is echter nog altijd in de familie. Wat 
heeft hij zien veranderen in zijn tijd als 
directeur?
“Naast het feit dat we veel 
internationaler zijn gegaan, is er 
erg veel aandacht gekomen voor 
het gebruik van verpakkingen in de 
retail. Er heerst soms een negatief 
sentiment rondom kunststof, maar dat 
is eigenlijk onterecht. Het langer vers 
kunnen houden van AGF-producten 
(aardappelen, groente en fruit) leidt 

tot minder verspilling. Aan de andere 
kant zie ik plastic verpakkingen van 
scheermesjes en wasmiddelen die 
bij lange na niet volledig gevuld 
zijn. Daar is nog veel winst te 
behalen. Anderzijds gaat het ook om 
voorlichting: er belandt nog te veel 
plastic in de natuur of ongescheiden 
bij het restafval.”

Nederland in de kopgroep
Wie internationaal opereert 
ziet ook lokale verschillen in 
duurzaamheidsvoorkeuren. “Zeker, 
je ziet dat de Scandinavische landen 
echt vooroplopen. De Baltische staten 
en Polen daarentegen moeten echt 
nog een kentering maken. Nederland? 
Ja, samen met Oostenrijk en Duitsland 
zitten wij zeker in kopgroep als het 
gaat om duurzame verpakkingen.”

Het Nederlandse bedrijf heeft een 
innovatief karakter en richt zich 
daarnaast op het verschaffen van 
inzicht in de ecologische voetafdruk 
van verpakkingsmaterialen. “Ik 
vergelijk ons weleens met Nike: 
dat ontwikkelt schoenen, maar 
maakt ze niet zelf. Wij maken 
geen verpakkingen, maar bepalen 
samen met de klant de optimale 
vorm. Hier hebben we ook een 
app voor ontwikkeld die direct de 
impact op de voetafdruk berekent 
van iedere gemaakte keuze door 
onze klant. Denk aan CO₂-uitstoot, 
waterverbruik, energieverbruik. 
Dit helpt hen bij het behalen van 
hun duurzaamheidsdoelstellingen. 
Vervolgens zoeken wij in ons netwerk 
de juiste partner die het product kan 
maken en die wij dan weer vanuit één 
van onze 24 vestigingen leveren.”
Leveranciers van NNZ moeten 
zich committeren aan diverse 
duurzaamheidscriteria. Het bedrijf 
controleert de nalevering zelf ter 
plaatse, of via een tussenpartij. 
“Wij vragen onze partners om 
zich aan te sluiten bij SEDEX, 
een wereldwijd netwerk dat zich 
richt op transparantie in de hele 
supply-chain. Zij voeren ter plaatse 
controles uit op milieuprestaties en 
arbeidsomstandigheden.”

Belang van onderwijs
De waarde die Boot hecht aan 

tekst Bas Knijf
foto Ronald Zijlstra

De CEO die tijdens een interview met Democraat 
wordt gechauffeerd door de financieel directeur:  
misschien wel de overtreffende trap van een platte 
organisatiestructuur. Len Boot staat inmiddels al 
bijna 20 jaar aan het hoofd van familiebedrijf Konink-
lijke NNZ, een onderneming gericht op duurzame 
verpakkingen voor levensmiddelen en de industrie. 
Democraat sprak hem in het licht van de naderende 
verkiezingen over duurzaamheid en ondernemen.

‘Ch-ch-changes’ 
voor de toekomst
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“Onder haar leiding sloten we het meest 
progressieve regeerakkoord in een halve 
eeuw. Kwam er voor het eerst in de  

Nederlandse geschiedenis een minister 
voor Klimaat en keerde Nederland terug op 
het toneel van Europese hoofdrolspelers. 

Sigrid, als eerste vrouwelijke minister van Financiën, 
ben je een voorbeeld voor velen. Voor meisjes, maar  

zeker ook voor jongens.

Namens iedereen: Bedankt voor jouw grote inzet voor 
Nederland, voor je moed, en je opoffering. En voor alles  
wat je als leider voor onze partij hebt betekend.”

– ROB JETTEN, 
CONGRES 118

Sigrid Kaag.
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Bij NNZ betekent 
duurzaamheid 
het koesteren en 
opbouwen van 
langdurige relaties 
met onze werk-
nemers, klanten 
en leveranciers. 
NNZ gelooft in 
vooruitgang, voor 
mens en milieu. We 
ondersteunen de 
duurzame ontwik-
kelingsdoelstellin-
gen (SDG’s) van de 
Verenigde Naties 
en integreren ze 
in onze dagelijkse 
activiteiten.

ONDERNEMERSNETWERK
LEN BOOT |  NNZ

“�Een�loons-�
verhoging�van�
10%�is�niet�
voor�iedere�
ondernemer�te�
behappen”

zijn huidige vorm.”
David Bowie, Changes
Het lot van de boeren en de 
aardbevingsschade in ogenschouw 
nemend: voelt de provincie Groningen 
zich achtergesteld in de ogen van 
Boot? “Dat is heel erg afhankelijk 
aan wie je dat vraagt. Ik voel mij niet 
achtergesteld, maar ik denk dat een 
groot deel dat anders voelt. Er zou 
meer geïnvesteerd mogen worden in 
een hogesnelheidslijn met Amsterdam 
bijvoorbeeld. Veel mensen en zeker 
ondernemers moeten toch naar het 
Westen. Anderzijds is er ook een 
groep die weg wil uit de Randstad.”
 
Hoe is het ondernemersklimaat 
in Nederland en wat heeft een 
ondernemer nodig van de overheid?  
“Een loonsverhoging van 10% is niet 
voor iedere ondernemer te behappen. 
Dan kom ik toch weer op mijn punt van 
onderwijs als armoedebestrijding. Ik 
zie die investering in het minimumloon 
liever naar onderwijs gaan, daar 
bereik je uiteindelijk meer mee. Ook 
de overdracht van een familiebedrijf 
wordt niet gemakkelijker. De 
bedrijfsopvolgingsregeling wordt 
zwaar onder de loep genomen, 
gelijktijdig lenen banken het bedrag 
voor de overdracht van aandelen niet 
meer – te risicovol. En je kunt het geld 
niet uit het bedrijf halen, dan is het 
niet levensvatbaar. Je moet innoveren. 
Ook de erf- en vermogensbelasting 
gaan omhoog. Prima om vermogen 
zwaarder te belasten, maar je moet 
niet alles tegelijk doen.”
De financieel directeur stuurt de 
Duitse grens over en de verbinding 
valt weg. Gelukkig ontvalt nog 
een laatste quote over innovatie: 
“mijn favoriete nummer is Changes 
van David Bowie. Je moet blijven 
vernieuwen!” ■

duurzaamheid verraadt enigszins 
zijn politieke kleur. “Bij mij is het 
nooit vooropgesteld op welke partij 
ik ga stemmen, ik wil kijken naar de 
programma's en de mensen. Maar 
inmiddels stem ik al 25 jaar D66. Voor 
mij is dat ingegeven door het belang 
van onderwijs. Armoedebestrijding 
begint bij goed onderwijs.” Voor Boot 
is dit ook een persoonlijke zaak waar 
hij zich hard voor maakt: “het product 
waar wij als bedrijf ooit mee begonnen 
zijn is jute. Dat is hét exportproduct 
van Bangladesh. Wij wilden iets 
teruggeven aan het land waar alles 
mee begon en zijn een school gaan 
bouwen. Bouwen is één, maar je moet 
ook zorgen dat er onderwijzers zijn en 
middelen. Recent hebben wij ons voor 
nog eens 10 jaar gecommitteerd aan 
de school voor de lerarensalarissen en 
middelen.”

Naast onderwijs gaat ook het lot van 
boeren Boot aan het hart. Niet gek 
voor iemand met Groningse roots: 
“Kijk er moét wat gebeuren, maar de 
afgelopen 20 jaar zijn boeren steeds 
geconfronteerd met een ander beleid. 
Het zijn allemaal ondernemers, die 
geïnvesteerd hebben, maar door 
de overheid van links naar rechts 
zijn gestuurd. Maatregelen tegen 
stikstof beter uitleggen en daarnaast 
de uitstoot van het boerenbedrijf 
lokaal meten. Dat is complex – er 
moet daarom meer gekeken worden 
naar 5 á 6 zeer grote vervuilende 
ondernemingen. Dat is makkelijker te 
regelen. Tata Steel is niet houdbaar in 
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Elke partij start de verkiezingsdag 
met 0 zetels. Die moeten we dus één 
voor één winnen. Dat gaat ook deze 
campagne niet vanzelf. Van deur tot 
deur, gesprek voor gesprek, stem voor 
stem. Hier is iedereen voor nodig. Hier 
ben jij voor nodig.
 
Al jaren gaan wij in gesprek met 
Nederland. Van Democraten mag 
Nederland verwachten dat zij niet 
eerst handelen en dan pas luisteren, 
maar heel het jaar door het gesprek 
aangaan. In dat soort gesprekken 
komen de échte zorgen van mensen 
naar boven.
 
De komende weken gaan we die 
gesprekken ook voeren in de 
campagne. Dat is waardevol en 
belangrijk. Pak een “In Gesprek 
Met-vel” om op te schrijven, zoek een 
andere D66’er uit je afdeling op, en 

ga je buurt in, aanbellen. En luister 
naar mensen die net als jij Nederland 
een stukje beter willen maken. En je 
hoeft echt niet elke komma van het 
verkiezingsprogramma te kennen om 
te luisteren.
 
Al op de maandag na de val van 
het kabinet begon die campagne in 
Amsterdam, Utrecht en Den Haag. 
Daar gingen toen al D66’ers de straat 
op om het gesprek aan te gaan. Dat 
laat zien dat wij er weer voor gaan. 
We hebben sindsdien al duizenden 
gesprekken gevoerd door heel het 
land. In Diepenheim en Nijmegen. 
In Roelofarendsveen, Veenendaal, 
Hilversum en Enschede. En we gaan  
er nog tienduizenden voeren.

Voor al die vrijwilligers die nog zo veel 
werk gaan verzetten en Nederland 
gaan overtuigen: heel veel dank, en wij 
doen de komende weken op zo veel 
mogelijk plekken met jullie mee!

Onze inzet is duidelijk: een sterker, 
schoner en eerlijker Nederland. Met 
het beste onderwijs, échte klimaatre-
sultaten en een eerlijke economie die 
werkt voor iedereen. ■

Namens het Landelijk Bestuur, 

Victor Everhardt
Partijvoorzitter

VAN DEUR TOT 
DEUR. STEM VOOR 
STEM.

CONGRES

foto’s Jeroen Mooijman

Scan de code 
om de speech 
van Rob 
Jetten terug 
te kijken.
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VAN DE VOORZITTER
CONGRES 118
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Democraten, we hebben 
weer een verkiezing 
te winnen. 80% van 
de kiezers weet nog 
niet op welke partij ze 
gaan stemmen. Het 
zijn de spannendste 
verkiezingen in tijden. 
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D66-koppel

tekst Stephan van Heusden foto Eigen beeld

In het prachtige Breda tref ik Mariëtta Slobbe Buitenhuis en Jeroen Slobbe. 
Allebei actief voor D66, zo’n 8 jaar bij elkaar en in maart 2022 getrouwd. Een 
mooi koppel voor deze rubriek. Overigens kwam Mariëtta’s moeder hier ook 

al een keer voorbij. Ook zij ontmoette haar partner bij D66.

Waar hebben jullie elkaar ontmoet?
Mariëtta: Ik ben sinds mijn 18e lid.
Jeroen heb ik leren kennen in 2012 
op het congres in Den Haag.
Jeroen: Ik ben ook gestart 
bij de Jonge Democraten 
en later heb ik met twee 
vrienden de thema 
afdeling D66 Digitaal 
opgericht. Op het 
congres stond ik me 
druk te maken bij een 
motie over privacy 
en cameratoezicht 
en kreeg bijstand van 
Mariëtta. Van het een 
kwam het ander. 

Allebei nog steeds 
actief voor D66?
Mariëtta: Jazeker, nu afde-
lingsvoorzitter van D66 Breda 
De Baronie en Jeroen is actief in 
het werven van donateurs.
Jeroen: De laatste jaren was ik wat 
minder actief voor de partij. Een half jaar 
geleden werd ik gebeld door D66 met de vraag of ik 
iets voor fondsenwerving wilde doen. Met de aankomende 
verkiezing is elke campagnebijdrage welkom.

En verder?
Jeroen: Ik werk als consultant op het onderwerp cyber 
security en kritieke infrastructuur, waarbij wij ons vooral 
richten op alles wat een stekker heeft maar geen computer 
is. Denk alleen al aan medische apparatuur, fabrieken of 
auto’s. Vandaar dat politieke onderwerpen zoals privacy en 
digitale overheid nog steeds mijn grote aandacht hebben.
Mariëtta: In het dagelijks leven ben ik advocaat. Ik doe 
bestuursrecht en dan vooral handhaving. Ik adviseer 
bijvoorbeeld burgemeesters in het uitoefenen van hun 
openbare orde bevoegdheden.

Hoe is dat nu om beiden zo actief te zijn voor D66?
Mariëtta: We doen het allebei met veel plezier. De politiek 
is binnen dit huis altijd wel een thema waarin we soms heel 

druk kunnen zijn. Daarin geven we elkaar 
enorm de ruimte en we steunen elkaar 
daarin, dat is heel tekenend voor 
onze relatie. Het is overigens 
niet alleen een serieus 
gebeuren, want doordat we 
actief zijn en waren voor 
de Jonge Democraten, 
voor verschillende afde-
lingen en de thema 
afdeling hebben we er 
ook veel vrienden aan 
te danken. Zo rennen 
we hier in Breda met 
partijgenoten de 
Singelloop. Uiteraard 
in een mooi D66 shirt 
met ‘Klimaatrenners’ 
erop. 

Zijn jullie het altijd met 
elkaar eens?

Mariëtta: Die vraag verwachtten 
we al. We zijn het inderdaad vaak 

eens over onderwerpen, met name op 
gebied van privacywetgeving en de rol van 

de overheid daarin. Ook vinden we beiden dat een 
partij zoals D66 perspectief moet bieden; een stip op de 
horizon. Er wordt nu veel gesproken over de doorrekening 
van partijprogramma’s voor de komende vier jaar, maar de 
lange termijn verdient ook aandacht.
Jeroen: We verschillen van mening over het vrouwen-
quotum. Waar Mariëtta het ziet als een instrument dat 
ervoor zorgt dat vrouwen worden geholpen om op een 
gelijk speelveld met mannen te komen vind ik dat het een 
taak van het bedrijfsleven is om meer diversiteit, waar de 
verhouding m/v onderdeel van is, te realiseren, want ik ben 
er absoluut van overtuigd dat organisaties beter functio-
neren als er meer diversiteit is.

Nog iets te zeggen over de komende verkiezingen?
Jeroen: Het wordt een bijzondere en spannende  
verkiezingstijd. Met alle nieuwe partijen wordt het  
belangrijker dan ooit dat het ‘redelijke’ D66 geluid goed 
vertegenwoordigd is. ■

D e Nederlandse jongeren 
van vandaag staan 
voor een uitdagende 
toekomst. Onze gene-
ratie is opgegroeid te 

midden van de economische recessie 
van 2008, de Brexit en de COVID-19-
pandemie. Daarnaast worden we voor 
het eerst sinds de jaren '90 gecon-
fronteerd met een gewapend conflict 
op het Europese continent, en dreigt 
er met de recente escalatie in Israël 
opnieuw oorlog in het Midden-Oosten. 

Alsof dat nog niet genoeg is, hebben 
we onmiskenbaar te maken met de 
gevolgen van klimaatverandering, en 
lijkt het vinden van een huis, nadat 
we eindelijk zijn afgestudeerd met 
een torenhoge studieschuld, ook nog 
eens een onmogelijke opgave. Deze 
opeenstapeling van crises maakt het 
moeilijk om optimistisch te blijven, en 
het kan dan ook verleidelijk lijken om 
de handdoek in de ring te gooien. Dat 
zou echter een grote vergissing zijn. In 
deze turbulente tijden, waarin zich een 
onzekere toekomst aftekent voor de 
Nederlandse jongeren, is het juist van 
cruciaal belang om ons bij de politiek 
te betrekken.

D66 heeft als een progressieve 
partij de verantwoordelijkheid om 
een duidelijk toekomstperspectief 
te schetsen voor de toekomstige 
generaties. Een visie die verder reikt 
dan de waan van de dag, die hoop 
en richting geeft. Of het nu gaat om 
het aanpakken van de klimaatcrisis, 
het hervormen van de economie, of 
het oplossen van de woningnood, 

DE UITDAGINGEN 
VAN VANDAAG 
VRAGEN OM DE 
STEM VAN DE 
TOEKOMST

jongeren dragen de gevolgen van 
de beslissingen die vandaag de dag 
worden genomen. Jongeren moeten 
dan ook niet langer enkel aan de zijlijn 
staan, maar actief worden betrokken 
bij de politiek.

Allereerst zouden er jongerenraden 
op verschillende overheidsniveaus 
moeten worden ingesteld, waarin 
jongeren hun zorgen, ideeën en op- 
lossingen kunnen delen met beleids- 
makers. Dit zou niet alleen de betrok-
kenheid vergroten, maar ook zorgen 
voor een frisse kijk op complexe 
problemen. Bovendien zouden gene-
ratietoetsen bij het ontwikkelen van 
beleid moeten worden ingevoerd. 
Hierbij wordt geëvalueerd welke 
effecten een beslissing heeft op de 
jongere generaties, zodat beleid-
smakers rekening houden met de 
langetermijneffecten en jongeren niet 
onevenredig worden getroffen. 

Ten slotte dienen we snel actie te 
ondernemen om de stemleeftijd te 
verlagen. Jongeren hebben vaak 
een diepgaand begrip van kwesties 
die hen rechtstreeks aangaan, zoals 
onderwijs, werkgelegenheid en 
klimaatverandering. Door hen eerder 
een stem te geven, kunnen ze direct 
deelnemen aan het politieke proces 
en hun stem laten horen.

De uitdagingen waar we voor staan 
lijken groot, maar samen kunnen we 
een visie bieden die hoop en richting 
geeft aan de toekomstige generaties. 
Wij gaan de uitdaging aan, doen jullie 
mee? ■

Floris van der Valk, landelijk voorzitter 
Jonge Democraten (JD). De JD 
is een onafhankelijke groep 
politieke jongeren die zich 
binnen en buiten D66 inzetten 
om kansen voor jongeren te 
realiseren en te garanderen.
jongedemocraten.nl

https://www.jongedemocraten.nl
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BURGEMEESTER IN BEELD

2015-2020
Senior beleidsadviseur 
en programmaleider bij 
de VO-Raad
 
2015-2019
Statenlid Provinciale 
Staten Gelderland
 
2018- heden
Lid Raad van Toezicht 
J.H. Donnerschool
 
2019-2022
Fractievoorzitter / 
Statenlid Provinciale 
Staten Gelderland 
Plaatsvervangend 
voorzitter Provinciale 
Staten

2020-2022
Directeur-bestuurder 
Samenwerkingsverband 
IJssel Berkel

2021
Lijstduwer 
Kandidatenlijst D66 
Tweede Kamerverkiezing 
2021
 
2022 –2023
Waarnemend  
burgemeester 
Nunspeet
 
2023 - heden
Burgemeester 
Nunspeet

Céline Blom 
11.05.1972

PORTRET
CELINE BLOM | NUNSPEET

tekst Lisanne van ‘t Riet

‘In juni van 2023 ben ik beëdigd als burge-
meester van Nunspeet, daarvoor was ik een jaar 
waarnemend burgemeester. Het jaar van mijn 
waarnemend Burgemeesterschap was dus een 
goede oefening. Destijds ben ik als waarnemer 
gevraagd door de Commissaris van de Koning 
om burgemeester te worden, omdat Nunspeet 
zonder ‘burgervader’ kwam te zitten. Ik had geen 
ervaring in de lokale politiek. Voor mijn burge-
meesterschap ben ik vooral werkzaam geweest 
bij belangenorganisaties als de VO Raad en in 
de Provinciale politiek als Statenlid. Ook heb ik 
meegedaan aan het ‘Oriëntatieprogramma voor 
Burgemeester’, een niet heel bekend programma 
voor geïnteresseerden in het ambt, die iets 
verder buiten de gemeentepolitiek staan. Dit was 
zeer waardevol om aan mee te doen en heeft mij 
dan ook alleen maar enthousiaster gemaakt voor 
het ambt.’ 

Zaadje voor D66 geplant
‘Mijn middelbare schoolperiode heb ik 

doorgebracht op het United World College in 
Wales. Een bijzondere school waar ik in aanraking 
kwam met verschillende mensen van over de 
hele wereld. De United World College is eigenlijk 
de wereld in het klein, daar kan ik echt uren over 
praten. De onderwijsfilosoof Kurt Hahn, die het 
United World College heeft opgericht, wilde 
na de Tweede Wereldoorlog voorkomen dat er 
opnieuw oorlog kwam. Zijn visie was om jongeren 
van over de hele wereld bij elkaar te zetten en 
hen van en met elkaar te laten leven en leren. 
Om zo een mooiere wereld te maken. Door mijn 
ervaringen op deze school is het zaadje voor D66 
geplant.’ 

Kunstenaarsdorp en wolvenhol
‘Nunspeet is een echt kunstenaarsdorp. We 
hebben hier de Vrije (kunst) Academie en er 
zijn veel kunstenaars en kunstwerken in de stad 
gevestigd. Ook wordt Nunspeet vaak beschouwd 
als een ‘poort naar de Veluwe’ omdat we hier 
midden in de natuur leven (bos, water, heide en 

zand). Dat heeft zo zijn voordelen, maar helaas 
sinds niet al te lang ook een uitdaging; we 
hebben hier de wolf. Een hot topic in het politieke 
en publieke debat. We merken dat steeds meer 
boeren en andere bewoners last hebben van de 
wolf en willen daarom in beperkte mate de wolf 
gaan beheren; dit komt in de praktijk neer op 
wegjagen of, in het uiterste geval, doodschieten. 
Natuurlijk mag dit niet zomaar, want de wolf 
heeft een beschermde status. We zijn niet tegen 
de wolf, maar wel als hij steeds verder oprukt 
naar ons bewoonde landschap of zelfs binnen de 
bebouwde kom! Over wat er wel kan, zijn we nog 
in gesprek.’

‘Nunspeet heeft het imago van vooral een 
religieus dorp, waar een burgemeester van mijn 
afkomst als D66'er een opmerkelijke match lijkt. 
Maar Nunspeet is ook zo veel meer! Toen ik hier 
net kwam als waarnemend burgemeester, ben 
ik aangenaam verrast door de progressiviteit 
binnen het dorp en de gemeenteraad. We 
hebben een raadsbreed akkoord en alle partijen 
zijn vertegenwoordigd in het college. Deze sterke 
samenwerking is heel positief en maakt ook 
dat de plannen zo breed als mogelijk worden 
gedragen. Toch geeft het ook voldoende ruimte 
voor debat en afstemming, wat een fijne balans 
is. Al met al vind ik mijn burgemeesterschap 
binnen deze gemeente een zeer fijne functie op 
een fijne plek.’ ■

D66 wil dat mensen hun burgemeester direct  
kunnen kiezen. Deze bestuurder is tenslotte niet alleen 
verantwoordelijk voor openbare orde en veiligheid, 
hij of zij geeft de gemeente ook smoel en kleur. Eind 
2018 werd de Kroonbenoeming van burgemeesters 
geschrapt uit de Grondwet. Een D66-initiatief 
waaraan Rob Jetten dat jaar het laatste zetje gaf. 
Tijd voor nieuwe plannen hoe deze bestuurder in de 
toekomst zal worden gekozen. In deze aflevering van 
burgemeester in beeld: Céline Blom.

Raadsbreed
Nunspeet

fo
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OPROEP
 
Heb je ambities voor het burgemeestersambt of  
ben je fractievoorzitter van een gemeente waar  
binnenkort een burgemeestersvacature ontstaat?  
De D66 Burgemeesterscommissie denkt graag mee. 
Neem contact op door te mailen naar  
burgemeesterscommissie@d66.nl

“We hebben een 
raadsbreed akkoord 
en alle partijen zijn 
vertegenwoordigd 
in het college”

mailto:burgemeesterscommissie%40d66.nl?subject=


tekst Marieke de Jong
foto Martijn Beekman
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Waardevol wonen.
Een sociaal-liberale visie op volkshuisvesting. 

Recht op
huisvesting.

De overgave
Arthur Japin | De Arbeiderspers | 2009

 “Jaren terug las ik van deze schrijver de uitgave: ‘De zwarte met het witte hart’. Een 
boek over twee Afrikaanse prinsen, Kwasi en Kwame, die aan Koning Willem I worden 

geschonken en in een compleet andere cultuur opgroeien. Schitterend boek. Kortgeleden  
‘De overgave’ gelezen, dat zich afspeelt in Texas in het midden van de 19de eeuw. Granny 
Parker, de hoofdfiguur, en haar familie worden op brute wijze overvallen, gekidnapt en 
vermoord door Comanche indianen. Granny overleeft op wilskracht en krijgt ‘levenslang’ in 
wat haar is aangedaan. Na veertig jaar komt ze in contact met de indianen en volg je haar op 
de weg van woede, wraak en vergeving. Gevoelig geschreven en weergegeven. Hoe geef je 
het onrecht in je leven een plek?”

Archie 
Shepp
 Attica Blues | Impulse! | 1972

 “De introductie van deze 
muzikant trof ik aan in een 

korte verhalenbundel van Wilfried 
de Jong; Schwung: tien verhalen 
en een blues. Daarin vertelt hij 
dat hij naar een concert gaat van 
saxofonist Archie Shepp. Mijn 
nieuwsgierigheid was gewekt. 
Shepp is componist, literatuur- en 
theaterwetenschapper en zanger. 
En ik ontdekte in mijn zoektocht 
naar deze artist en zijn oeuvre 
hoe veelzijdig hij is, en dat hij een 
belangrijk politieke en sociale 
spreker is. En zeer maatschap-
pijkritisch. Verrassend hoe je via 
een ongebruikelijke route zo’n 
geweldige muzikant ontdekt.”

Lupin
Netflix | seizoen 1, 2 en 3 | 2021

 “Deze serie neemt je mee in 
het leven van het personage 

Arsène Lupin, uit de verhalenserie 
van schrijver Maurice Le Blanc. De 
Robin Hood van de Belle Epoque. 
Hij steelt van de rijken en schenkt 
delen van zijn buit aan de armen. 
Een uiterst intelligente inbreker 
en een plaaggeest voor de Franse 
elite en het gezag. Omar Sy kruipt 
in diens huid als de gentleman- 
inbreker Assane Diop. Een karakter 
met ongekende charme en een 
grote glimlach. Je gunt ‘m echt 
vanalles. Na een drukke werkweek 
is ‘Lupin’ heerlijk kijkvermaak.” 

Deze aflevering: de drie tips van…
Franc Weerwind (1964) 
is demissionair minister 
voor Rechtsbescherming. 
Beschermen van de demo-
cratische rechtsstaat en het 
vergroten van de toegang 
tot het recht zijn voor hem 
belangrijke thema’s in zijn 
werk. Hij diende de samen-
leving als burgemeester in 
Niedorp, Velsen en Almere. 
Thuis heeft hij twee katten, 
Nina en Simone. Een duide-
lijke hint naar zijn liefde voor  
jazzmuziek. 
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“�De�meest�grove�
schending�van�
het�sociaal�
grondrecht�op�
huisvesting�
ervaren�echter�
de�dakloze�
mensen”

M et meerdere gezinnen in een tochtige, lekkende 
kamer, nauwelijks beschermd tegen de 
elementen, met vrij spel voor ongedierte en 
ziektes en ook nog eens tegen torenhoge huren: 
wonen onder dergelijke omstandigheden was in 
de negentiende eeuw in steden eerder regel dan 
uitzondering. De industrialisatie dreef boeren 
massaal naar de stad waar huisjesmelkers 
ook toen al misbruik maakten van schaarste 
in woningen, zoals Wouter Beekers treffend 
beschrijft in zijn proefschrift over de geschie-
denis van de Nederlandse volkshuisvesting. Toen 
de cholera om zich heen greep, legden artsen 
voor het eerst verband tussen ziekte en de 
belabberde woonomstandigheden. 

De weg naar verbetering van de volkshuis-
vesting was daarmee ingezet en het waren 
sociaal-liberalen die hier een voortrekkersrol bij 
speelden. Vanuit de overtuiging dat armoede 
geen kwestie was van individueel falen, dat de 
overheid mensen diende te beschermen tegen 
de uitwassen van het kapitalisme en de zorgen 
over de volksgezondheid behoorden zij tot de 
initiatiefnemers van de eerste woningbouwver-
enigingen en stonden zij aan de wieg van de 
eerste de Woningwet uit 1901. Deze wet van het 
sociaal-liberale kabinet-Pierson (1897 – 1901), 
het zogenoemde kabinet der sociale rechtvaar-
digheid, benoemde ‘volkshuisvesting’ voor het 
eerst expliciet als taak van de overheid. 

Anno 2023 vindt een meerderheid van de kiezers 
dat de verkiezingen van 22 november vooral 
over wonen moet gaan. Dat is niet verwonderlijk: 
grote groepen mensen ondervinden momenteel 
de gevolgen van het nijpende tekort aan betaal-
bare huisvesting en daarmee van de schending 
van het sociale grondrecht op huisvesting. Van 
studenten die noodgedwongen bij hun ouders 
blijven wonen tot mensen die bij familie of 
vrienden op de bank bivakkeren; van starters 
die geen betaalbare woning kunnen vinden tot 
ouderen die bij gebrek aan een betaalbaar kleiner 

alternatief in een woning blijven wonen die 
eigenlijk voor een gezin is bedoeld; van mensen 
die jarenlang op de wachtlijst staan voor een 
sociale huurwoning tot particuliere huurders die 
het overgrote deel van hun inkomen betalen aan 
de huisbaas. De meest grove schending van het 
sociaal grondrecht op huisvesting ervaren echter 
de dakloze mensen. Het CBS sprak onlangs van 
een dalend aantal – 26.600 in 2022, ten opzichte 
van 32.000 een jaar eerder – maar deze aantallen 
zijn waarschijnlijk veel groter. Een aantal 
Brabantse gemeenten die een andere telme-
thode hanteerde, ontdekte namelijk veel dak- of 
thuisloze kinderen, mensen die op de bank 
bivakkeren en mensen die in een auto of schuur 
slapen – mensen die de CBS-cijfers niet halen.  

De afgelopen decennia heeft de overheid zeer 
gebrekkig uitvoering gegeven aan haar grond-
wettelijke verplichtingen op het gebied van 
huisvesting – ook tijdens kabinetten waarvan 
D66 onderdeel was. Het invullen van het sociale 
grondrecht op huisvesting werd door een keur 
aan politieke besluiten steeds meer een taak 
van marktpartijen; denk aan de liberalisatie van 
de huurmarkt, de verruiming van de hypotheek-
verstrekking, het uitnodigen van internationale 
beleggers op de Nederlandse woningmarkt, de 
verlaging van de inkomensgrens voor de sociale 
huur en de financiële inperking van woningcor-
poraties. Hierdoor stegen de huizenprijzen naar 
astronomische hoogten en ontstond, mede door 
de stagnerende woningbouw na de financiële 
crisis die begon in 2008, het huidige geraamde 
tekort van 390.000 woningen.

De hedendaagse gebrekkige volkshuisvesting 
schuurt aan alle kanten met het sociale grond-
recht op wonen, de sociaal-liberale traditie 
en haar kernwaarden vrijheid, gelijkheid en 
democratie. Zonder fatsoenlijke woning is van 
‘vrijheid’ geen sprake, en een woning is de 
basis voor de realisatie van andere vrijheden 
zoals gezondheid, werk en een sociaal leven. 

– zeggenschap over de woning en woonomge-
ving - tot slot is voornamelijk beperkt tot kopers.

Net zoals de sociaal-liberalen in de negentiende 
eeuw, gedreven door hun politiek-maatschappe-
lijke overtuigingen, het initiatief namen voor het 
ontstaan van de Nederlandse volkshuisvesting, 
is het een taak voor hedendaagse sociaal-libe-
ralen om voor op te lopen bij de invulling van 
het sociale grondrecht op huisvesting. Het is 
hoopgevend dat D66 dit recht expliciet benoemt 
in het verkiezingsprogramma. Het past de partij 
om er ook in de campagne voor te zorgen dat de 
wooncrisis de aandacht krijgt waar de honderd-
duizenden wanhopige woningzoekenden zo naar 
snakken. ■

Bezien vanuit gelijkheid 
zou ieder mens op zijn 
minst toegang moeten 
hebben tot een kwalitatief 
goede, passende woning 
in een veilige buurt, zoals 
het sociaal grondrecht 
op wonen voorschrijft. 
Momenteel is echter het 
inkomen bepalend voor de 
mate waarin het recht op 
huisvesting wordt ingevuld 
en is er sprake van een 
economische woonkloof 
tussen kopers en huur-
ders, rijk en arm, jong en 
oud; en van een fysieke 
kloof tussen ‘goede’ en 
‘slechte’ wijken. Democratie 

NIEUWE PUBLICATIE

Waardenvol wonen
Een sociaal-liberale visie op  
volkshuisvesting

Waardenvol wonen is geschreven 
door Suzanne van den Eynden en 
biedt een ideologische grondslag 
voor sociaal-liberaal woonbeleid.

Bestellen (€9,95):  
webshop.d66.nl

https://webshop.d66.nl/product/waardenvol-wonen/
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Wat gebeurde er…

50 jaar geleden

Fractievoorzitter Hans van Mierlo tijdens de persconferentie waarin hij zijn 
aftreden aankondigt en zijn opvolger Jan Terlouw voorstelt.
foto Nationaal Archief

MijnD66: Ledenportaal
Een adreswijziging doorgeven?  
Aan- of afmelden voor een 
nieuwsbrief of thema-afdeling? 
Ga naar MijnD66.nl en beheer je 
eigen gegevens en voorkeuren. 
Is jouw emailadres (tevens je 
gebruikersnaam) gewijzigd? Stuur 
een mail naar:  
ledenadministratie@d66.nl

landelijk congres
Het volgende congres is op 
zaterdag 6 april 2024. Elk lid krijgt 
voor elk landelijk congres een 
uitnodiging (per e-mail) toege-
stuurd. Meer info:  
d66.nl/congres

meedoen | meedenken
Met onze campagnes, bij jouw 
lokale afdeling of in een  
landelijke thema-afdeling of  
interessegroep:  
d66.nl/meedoen

donatie | schenken | nalaten
Wil je D66 financieel extra  
steunen? Informatie over 
(eenmalig) doneren, (fiscaal  
aantrekkelijk) schenken en 
nalaten vind je hier:  
d66.nl/schenken

D66 Internationaal
Meer weten over ons  
internationale netwerk? 
Kijk op: d66.nl/internationaal 
Mede-D66’ers in het buitenland 
vind je via: d66.nl/buitenland

Mr. Hans van Mierlo Stichting
De Van Mierlo Stichting (VMS)  
is het onafhankelijke  
wetenschappelijk bureau van 
D66. Meer informatie over haar 
activiteiten, onderzoeken en 
publicaties (zoals tijdschrift Idee): 
d66.nl/vanmierlostichting

algemene informatie  
(Landelijk Bureau D66)
info@d66.nl | 070 356 60 66

politiek inhoudelijke vragen  
(Tweede Kamerfractie D66)
WhatsApp: 06 11 91 25 48
Mail: kamervraag@d66.nl

Het moet een bijzonder tafereel 
geweest zijn, op het congres van 21 
november 1998. Een club van over-
wegend jonge en bezorgde D66ers 
die zich Opschudding noemde, 
bracht de vergadering in rep en roer. 
Daarbij trokken ze alles uit de kast. 
Ze deelden pamfletten uit – op geel 
papier – en één van de opschudders 
liep rond in een geel kippenpak. Hun 
boodschap? D66 moest nodig iets 
doen aan een gebrek aan profiel: 
het werd tijd dat de Democraten 
zich voorgoed zouden afficheren als 
sociaal-liberaal. Hoe dat inhoudelijk 
verder moest, wisten ze zelf nog niet, 
maar dit etiket was een goed begin: 
‘het product D’66 is steengoed, alleen 

Een vernieuwingsbeweging 
behaalde in Gouda een 
overwinning. Thom de Graaf: 
"Ga door, laat je niet inkap-
selen of doodknuffelen door 
mensen zoals ik en stook 
een lekker vuurtje onder de 
partij, we hebben dat nodig."

D66 noemt 
zich voortaan 
sociaal-liberaal

In het najaar van 1973 was het tijd 
voor een wisseling van de wacht. 
Ondanks een aardig verkiezings- 
 resultaat in 1972 en deelname aan 
het kabinet-Den Uyl, was de partij 
intern verdeeld en financieel in  
chaos geraakt. Jan Terlouw nam het 
roer over: aan hem de taak om te 
bezinnen op een hernieuwd D66.  

Dat begon met de eerste congrestoespraak van 
Terlouw in november 1973. Terlouw nam expliciet 
afstand van de ‘ontploffingstheorie’ van zijn 
voorganger en vond het tijd om ‘zelfbewuster 
dan voorheen, onze eigen plaats in het politieke 
krachtenveld af te bakenen’.

Een niet-socialistische, progressieve partij, dat 
zijn we. Je kunt proberen er een naam aan te 
geven, bijvoorbeeld sociaal-liberale partij, maar 
deze woorden zijn zo beladen dat ik de voorkeur 
geef aan de naam die we hebben: Democraten. 
Daarin weerspiegelt zich onze diepste drijfveer: 
democratie. […] D’66 moet blijven. Wij kunnen 
niet gemist worden bij het bestrijden van de 
kleine dictatuur, de dictatuur van het voorberei-
dingsbesluit, van het bestemmingsplan, van de 

moeilijke woorden. […] Een aardbeving schudt de 
fundamenten van de wereldeconomie: monetaire 
crisis, energiecrisis, milieucrisis. Prognoses voor 
de lange termijn moeten herschreven worden. 
Welvaartsstijging moet veranderen in welvaarts-
herverdeling. In zo’n tijd is meer dan ooit nodig 
een ondogmatische, analytische, redelijke 
aanpak, moeten oplossingen worden gezocht 
waarbij geen heilige huisjes worden gespaard. 

[…] Wat we nu nodig hebben is eendracht en 
geloof in onszelf.

Terlouw wordt 
lijsttrekker

aan de verpakking kan nog het nodige 
worden gedaan’. De nieuwe kleur van 
de partij hadden ze ook vast bedacht: 
geel, de kleur van het liberalisme. ■
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Ik ben D66

Wat waren je hoogte- en dieptepunten?
Absoluut hoogtepunt? De uitslagenavond waarop we onze 
historische 24 zetels haalden. Daar droom je als campagne-
leider van. Wel was het jammer dat we dat niet als partij met 
elkaar konden vieren vanwege corona. 
Voor mij als Kamerlid was de Europese Magnitsky mensen-
rechtenwet een mijlpaal. De wet is genoemd naar de 
overleden Russische activist Sergei Magnitsky. Ik moest 
als diplomaat in Afghanistan en Palestina het antwoord 
schuldig blijven als slachtoffers mij vroegen waar ze hun 
recht konden halen. Dankzij de inspanningen van D66 heeft 
de EU nu een mensenrechtenbeleid met tanden. Niet alleen 
maar veroordelende verklaringen, maar echt Magnitsky 
sancties zoals tegoeden bevriezen en verbanning uit 
Europa. Daar ben ik trots op.

Hoe laat je Europa achter als Europa woordvoerder?
Europa is een economische reus maar een politieke dwerg. 
En dat moet in rap tempo veranderen. Met een agressief 
Rusland, een steeds assertiever China en een kwaadaardig 
Iran worden democratieën wereldwijd op de proef gesteld. 
Daar hebben we als Nederland alleen geen antwoord op. 
Wel als we eindelijk Europees gaan denken en Europees 
gaan doen: van energiepolitiek tot een buitenlandbeleid 
zonder veto’s tot een echte Europese krijgsmacht.  

Het is weer campagnetijd!
Ja, heerlijk! Het was altijd een feest om campagneleider 
te zijn voor onze fantastische partij. Dat is te danken aan 
onze leden. Hun bereidheid om in weer en wind de straat 
op te gaan, hun enthousiasme om ons verhaal te vertellen, 
de gulheid waarmee ze veel tijd stoppen in onze idealen, ik 
vind dat altijd hartverwarmend. Ik gun Felix, onze huidige 
campagneleider, dat hij dezelfde steun krijgt die ik heb 
ontvangen van onze vrijwilligers. Dan komt het met die 
campagne en de uitslag wel goed. 

Hoe zien je toekomstplannen eruit?
Ik ben daar nog weinig mee bezig, gek genoeg. Mijn vizier 
staat gericht op vijf december, mijn laatste Kamerdag. Tot 
die tijd wil ik me 110% inzetten voor onze idealen. Voor onze 
strijd voor gerechtigheid, voor mensenrechten, voor een 
Europa dat een baken van licht is in deze donkere wereld. 
En daarna ga ik eerst even diep ademhalen en goed om mij 
heen kijken. Een ding staat wel vast: ik zal me graag blijven 
inzetten voor D66! ■

Sjoerd Sjoerdsma (1981) is sinds 2012 lid  
van de Tweede Kamer. Hij houdt zich onder meer  
bezig met buitenlandse zaken en initiatiefwet dubbele  
nationaliteit. Sjoerdsma is geen kandidaat bij de  
aankomende verkiezingen.


